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Rapi-Jaubert Szilvia

Tisztelt Olvasó!
A fémből készült műalkotások nem számítanak újdonságnak. Sokunknak azonnal a Szabadság-
szobor vagy az Eiffel-torony jutna eszébe, míg a kortárs művészetben jártasaknak a Chicago Picasso 
vagy Sir Anthony Gormley Északi angyal című alkotása juthat eszébe. Hogyan lehetne azonban több 
híres műalkotást ötvözni, rozsdamentes acél és mesterséges intelligencia (MI) segítségével egy új 
típusú modern műremeket létrehozni? Stratégiák & Megoldások rovatunkban olvashatnak egy lehetetlen mérnöki teljesítményről, 
amit Michelangelo, Rodin, Kollwitz, Kotaro és Savage műveinek a Sandvik Coromant szakértelmével való ötvözése tett lehetővé.

A Supply Chain Monitor szaklap kizárólag digitális formátumban jelenik meg, amely weboldalunkon, 
scmonitor.hu is bármikor, bárhonnan és bármely mobileszközről elérhető. 

„A NŐKÉRT ÉS A TUDOMÁNYÉRT” DÍJ

A L’Oréal és az UNESCO június elején Párizsban jelentette 
be „A nőkért és a tudományért” nemzetközi díjának 2023-
as nyerteseit. Június 15-én, a hivatalos ünnepségen a világ 
öt régiójából érkező, kiemelkedő karriert befutó tudós 
nőt köszöntenek majd az anyagtudományok, a matema-
tika és az informatika területén végzett kutatásaik során 
elért eredményeikért. 2021-ben az Észak-Amerikai térség 
díjazottja volt Karikó Katalin is, a díj magyar megfelelőjét 
pedig szeptemberben 21. alkalommal adják majd át hazai 
kutatónőknek – tették közzé sajtóközleményben, június 
9-én.
Az UNESCO párizsi székhelyén rendezett egyedülálló 
ünnepség egyben alkalmat adott a L’Oréal-UNESCO A 
nőkért és a tudományért program 25 éves fennállásának 
megünneplésére is, amely a női kutatók nemzeti, regioná-
lis és nemzetközi szintű tudományos kiválóságának elis-
meréséről vált híressé. Az öt 2023-as díjazottat egy függet-
len zsűri választotta ki az anyagtudományok, a matema-
tika és az informatika területeiről.
Az afrikai és arab térség díjazottja Suzana Nunes pro-
fesszor – Kémia. A kémiai és környezettudományok és kör-
nyezetmérnöki tudományok professzora, kari és tudo-
mányos ügyekért felelős dékánhelyettes, Abdullah Király 
Tudományos és Technológiai Egyetem (KAUST), Szaúd-
Arábia. Suzana Nunes professzort az innovatív membrán-
szűrők fejlesztése terén végzett kiemelkedő munkájáért 
díjazták, amelynek célja a nagy hatékonyságú kémiai elvá-
lasztás elérése alacsonyabb szén-dioxid-kibocsátás mel-
lett. Kutatásai különösen hasznosnak bizonyultak a víz-, a 

petrolkémiai és a gyógyszeripar számára a fenntarthatóbb 
környezet elérése érdekében.
Latin-Amerika és a Karib-térség díjazottja Anama-
ría Font professzor – Fizika. Fizika professzor, Venezuelai 
Központi Egyetem. Anamaría Font professzor az elméleti 
részecskefizikában, különösen a húrelmélet tanulmányo-
zásában elért jelentős hozzájárulásáért kapta a díjat. Kuta-
tásai továbbfejlesztették az elméletnek az anyag szerke-
zetére és a kvantumgravitációra vonatkozó következmé-
nyeit, amely a fekete lyukak és az ősrobbanás utáni első 
pillanatok leírása szempontjából is fontos.
Az észak-amerikai térség díjazottja Aviv Regev profesz-
szor – Bioinformatika. A Genentech kutatási és korai fej-
lesztési részlegének globális vezetője, Genentech/Roche, 
San Francisco. A díjazott Aviv Regev professzor munká-
jában a matematikát és a számítástechnikát alkalmazta a 
sejtbiológia forradalmasítása érdekében. Kutatásai lehe-
tővé teszik a tudósok számára, hogy felfedezzék és jelle-
mezzék a szervezetben található sejtek trillióit, és javít-
sák a tudósok lehetőségeit a betegségeket okozó mecha-
nizmusok megfejtésére és célzott kezelésére, a jobb 
diagnosztikai és terápiás lehetőségek fejlesztésének 
érdekében.
Az ázsiai és a csendes-óceáni térség díjazottja Lidia 
Morawska professzor – Föld- és környezettudományok. 
A Queenslandi Műszaki Egyetem (Ausztrália) Földtudo-
mányi és Éghajlattani Tanszékének kiváló professzora és 
a levegőminőséggel és egészséggel foglalkozó nemzet-
közi laboratórium igazgatója. Lidia Morawska professzor 
a légszennyezés és annak az emberi egészségre és a kör-
nyezetre gyakorolt hatását vizsgálta kutatásában, különös »
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figyelmet fordítva a légköri részecskékre. Rendkívüli elkö-
telezettségével és hatásával hidat épített az alaptudomá-
nyoktól a valós szakpolitikákig és gyakorlatig, hogy tiszta 
levegőt biztosítson mindenki számára. Rendkívüli tevé-
kenysége díjat érdemelt.
Az európai díjazott Frances Kirwan professzor – Mate-
matika. Savilian geometriaprofesszor, Oxfordi Egyetem. 
Frances Kirwan professzor a geometria és az algebra kom-
binálásával a tiszta matematika területén végzett kivéte-
les tevékenységéért kapta meg az elismerést. Munkájának 
célja a geometriai objektumok osztályozásának megérté-
séhez szükséges technikák kifejlesztése. Ezeket a techniká-
kat a világegyetemünk matematikai leírását kereső elmé-
leti fizikusok használták. A közelmúltban végzett munkája 
segíthet a tudósoknak abban, hogy nagy, összetett adat-
halmazokból kulcsfontosságú információkat nyerjenek ki.
A L’Oréal és az UNESCO 25 éve dolgozik együtt a nők tudo-
mányos életének előmozdításán „A nőkért és a tudomá-
nyért” nemzetközi díjak és a „Fiatal tehetségek” programja 
révén, reflektorfénybe helyezi a tudós nőket, és hozzájárul 
a tudományban az üvegplafon áttöréséhez.
Az 1990-es évek végén a nők a kutatók 27%-át tették ki 
világszerte. Ez az arány 2014-re 30%-ra nőtt, és ma már min-
den harmadik kutató nő (33%)1.  Bár a tudományos pályát 
befutó nők száma fokozatosan emelkedik, a kutatás terüle-
tén ez az előrelépés igencsak csekély. Ráadásul az üvegpla-
fon továbbra is velünk van: Európában a vezető tudomá-
nyos pozíciók mindössze 18%-át töltik be nők, és a nemzeti 

tudományos akadémiák tagjainak világszerte csak 12%-a 
nő. Mindeközben a természettudományi Nobel-díjak keve-
sebb mint 4%-át2 ítélték oda nőknek. 

ÚJ SZINTEN A GÉPI TANULÁS

Négy újítást vezet be a már Magyarországon is irodát nyitó 
Amazon Web Services (AWS) a gépi tanulás terén. Egyrészt a 
Bedrock felhőszolgáltatást a generatív mesterséges intelligen-
cia (AI) alkalmazások fejlesztéséhez, másrészt az AWS Inferen-
tia chipeket, amelyekkel az AI következtetési válnak kezelhe-
tőbbé. Ezek mellett az AWS bemutatja a Trainium chipeket, 
amelyekkel gyorsabban kivitelezhető a gépi modellek tanu-
lása, valamint az egyéni fejlesztőket segítve a vállalat ezentúl 
ingyenes hozzáférést biztosít az Amazon CodeWhispererhez – 
áll a június 13-án kiadott sajtóközleményben.
Az Amazon Bedrock egy új szolgáltatás a generatív AI-alkal-
mazások fejlesztésére, skálázására. Azaz olyan alkalmazások 
létrehozására, amelyek szövegeket, képeket, hangokat és szin-
tetikus adatokat képesek megalkotni az adott kulcsszavak 
alapján. A fejlesztők a Bedrock segítségével szöveggenerá-
lásra képes AI-rendszerekkel bővíthetik a szoftvereiket. A szol-
gáltatás hozzáférést biztosít az Anthropic és az AI21 startup 
cégek élvonalbeli nyelvi modelljeihez, valamint a Stability AI 
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Stability Diffusion képeket generáló mesterséges intelligen-
ciamodelljéhez is. Ezek mellett az AWS két generatív nyelvi 
modellel rendelkezik. A Titan Text képes szöveget előállítani 
kulcsszavak alapján, a Text Embeddings pedig a szövegek 
matematikai ábrázolását készíti el a fordításokhoz, keresések-
hez. A Bedrock ráadásul anélkül használható, hogy a betáp-
lált információk visszaszivárognának a modellek képzéséhez 
használt szélesebb adathalmazba. Az érzékeny vállalati infor-
mációk – például pénzügyi jelentések vagy üzleti tervek – így 
semmiképp sem kerülnek be a modell képzési adataiba, sem 
pedig megosztásra más ügyfelekkel.
Az ultranagyméretű gépi tanulási modellek futtatásához 
hatalmas számítási kapacitásra van szükség. Ezekhez jelenleg 
az AWS Inferentia chipek nyújtják a legnagyobb energiaha-
tékonyságot és a legalacsonyabb költségeket. Ugyanakkor a 
generatív AI-modelleket be is kell tanítani, hogy azok a meg-
felelő választ, képet, összefüggést vagy egyéb jellegű ered-
ményt biztosítsák. Ehhez mostantól az AWS Trainium chipjei 
kínálnak bőséges hálózati képességet, ami kulcsfontosságú az 
ilyen modellek gyors és költséghatékony betanításához.
Mindezek mellett az AWS az egyéni fejlesztők számára hoz-
záférést biztosít az Amazon CodeWhisperer szolgáltatásához 
is. Ez egy olyan mesterséges intelligenciával működő kódoló 
segéd, amely minden szoftverfejlesztő számára gyorsabbá és 
könnyebbé teszi a kódolást. Generatív mesterséges intelligen-
ciát használ, hogy valós időben adjon kódjavaslatokat a fel-
használó megjegyzései és korábbi kódjai alapján. Az Amazon 
CodeWhisperer-t az egyéni fejlesztők díjmentesen, használati 
korlátozások nélkül vehetik igénybe.
Az innovációk bevezetésével az AWS továbbra is kulcsszere-
pet kíván játszani a gépi tanulás demokratizálásában, hogy az 
bárki számára elérhetővé váljék, beleértve a vállalat több mint 
100 000 különböző méretű ügyfelét, számos iparágban. 

CÉGFELVÁSÁRLÁS 

A Leadec, a világ vezető globális szolgáltatási szakértője 
2023. május 31. napjával felvásárolta a FISS Automatika Kft.-
t. A Leadec az akvizícióval tovább bővíti magyarországi jelen-
létét, valamint erősíti kompetenciáit az elektrotechnika és 
az automatizálás területén – áll a cég június 6-án kiadott 
közleményében.
– A FISS Automatika felvásárlásával a Leadec Csoport már 
Debrecenben is képviselteti magát. A csapat kiváló műszaki 
szakértelemmel rendelkezik, és évek óta sikeresen dolgozik 
együtt vegyipari, gyógyszeripari és kőolajipari ügyfelekkel – 
mondta Georgi Tschumburidse, a Leadec európai igazgatóta-
nácsának tagja.
A FISS Automatika Kft.-t 2010-ben alapították és mintegy 
90 munkatársat foglalkoztat. A vállalat a villanyszerelés, az 
erősáramú elosztás, a mérés- és szabályozástechnika, a speci-
ális gépek gyártása és az épületautomatizálás területein van 
jelen, illetve rendelkezik egy modern, kapcsolószekrények 
gyártásával foglalkozó műhellyel is.
– Örülünk, hogy a FISS Automatika Kft. egy nagy, nemzetközi 

vállalat részeként sikeres jövő elé néz. Egyesített szakértel-
münkkel új ügyfeleket nyerhetünk meg Debrecenben és kör-
nyékén, így tovább bővíthetjük szolgáltatási portfóliónkat – 
mondta Bényei János és Eszenyi István, a FISS Automatika Kft. 
tulajdonosai.
A Leadec közel 30 éve van jelen Magyarországon. 
– A mi vállalatunk gondoskodik arról, hogy ügyfeleink gyárai 
– amelyek többsége az autóiparban tevékenykedik – zökke-
nőmentesen működjenek. Tevékenységünk központjában az 
elektromos és gépészeti kivitelezés, a műszaki és infrastruktu-
rális létesítményfenntartás, a logisztika, a műszaki takarítás és 
további egyedi szolgáltatások állnak – fejtette ki Dákai Ferenc, 
a Leadec Magyarország ügyvezető igazgatója. A magyar 
leányvállalatnál nyolc különböző telephelyen mintegy 700 
munkatársunk dolgozik közvetlenül az ügyfelek gyáraiban.
– A magyar gazdaság évek óta kedvező fejlődést mutat, külö-
nösen a feldolgozóipar terén. A térségbe vetett nagy bizalmat 
mutatják a legutóbbi nagyszabású projektek az autóipar és az 
akkumulátorgyártás területén, mint például a BMW új jármű-
gyára, ahol majd nagyfeszültségű akkumulátorok is összesze-
relésre kerülnek. Ezért különösen örülünk, hogy tovább erő-
södhetünk Magyarországon, és támogathatjuk ügyfeleinket a 
gyár teljes életciklusa során – tette hozzá Markus Glaser-Gal-
lion, a Leadec vezérigazgatója. 

HULLADÉKGAZDÁLKODÁS ÉS ÉLELMISZERÁRAK 

Az elmúlt évek során a termékek, így az élelmiszerek csoma-
golásával kapcsolatos környezetvédelmi problémák orvoslása 
és az újrahasznosítás hatékonyságának növelése érdekében, 
egy uniós irányelv útmutatása alapján az összes tagállamban, 
így Magyarországon is bevezetésre kerül az úgynevezett kiter-
jesztett gyártói felelősségi rendszer (EPR) – olvasható a Fele-
lős Élelmiszergyártók Szövetsége (FÉSZ) június 5-én kiadott 
közleményében.
Az már hazai sajátosság, hogy 2023. július 1-től nem az állam 
vagy piaci szereplők által alapított nonprofit irányító szer-
vezet, hanem a MOL által működtetett koncessziós társa-
ság fogja kollektívan teljesíteni a szükséges visszagyűjtési és 
hasznosítási feladatokat a gyártók nevében. A piaci szerep-
lők eleve hatékonyabbnak és olcsóbbnak tartották volna a fel-
adatok végrehajtását a nemzetközi gyakorlatnak megfelelően, 
piaci alapokon működtetni. Ezért a koncessziós tervekkel kap-
csolatos aggályaikat az élelmiszergyártók is folyamatosan 
jelezték a hazai jogalkotók számára. A félelmeik sajnos máris »
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beigazolódni látszanak, mert a koncessziós megoldás haté-
kony működőképességének megkérdőjelezhetősége mellett, 
nagy érvágást jelent majd a gyártók számára, hogy július 1-től 
az eddig erre a célra befizetett környezetvédelmi termékdíj 
összegének a többszörösét, 3-5-ször, bizonyos esetekben akár 
10-szer annyit kell majd fizetniük az egyes csomagolóanyagok 
után.  A gyártókat képviselő szakmai szervezeteket sem von-
ták be a díjtételek kialakításába, így nem világos a költségvi-
selők számára, hogy mi alapján kerültek meghatározásra az új 
díjtételek, következésképpen az sem látható, hogy érvénye-
sül-e az európai uniós irányelv, ami szerint csak a tényleges, 
indokolt költségeket tartalmazhatná a díj. 
A gyártók önköltségnövekedése kettős: nem csak a boltba 
kerülő csomagolt élelmiszerek csomagolására kell magasabb 
díjat fizetniük, de a teljes termelési és ellátási lánc mentén a 
csomagolások minden elemére magasabb költségek rakód-
nak. A gyártók kénytelenek lesznek az élelmiszerek átadási 
árában ezt a költségemelkedést érvényesíteni, amit a kiskeres-
kedők saját megnövekedett terheik miatt szintén kénytelenek 
lehetnek a fogyasztók felé áthárítani. Magyarán az élelmiszer-
árak további növekedése várható a július 1-től bevezetendő 
magas díjak miatt. Ez a költségnövekedés is további nega-
tív hatással lehet a hazai élelmiszerpiacra, tovább erősítve az 
ársapkák és a kötelező akciózás kártékony piactorzító hatásait. 
Mindezek alapján a Felelős Élelmiszergyártók Szövetsége 
(FÉSZ) meggyőződése, hogy az élelmiszerárak további emel-
kedésének megakadályozása, valamint a hazai élelmiszer-
ipari vállalkozások talpon maradásának és versenyképességé-
nek biztosítása érdekében, a díjak auditált felülvizsgálatára és 
jelentős csökkentésére van szükség. A szövetség ezért sürgős 
egyeztetést javasol a kormányzat és a gyártók érdekképvise-
leti szervei között.  

ITALCSOMAGOLÁSOK 

2024 júliusában lép életbe az az EU-rendelet, amely elő-
írja, hogy a műanyag palackokon vagy éppen a gyümölcsle-
ves dobozokon a kupakot környezetvédelmi okokból rögzí-
teni kell. Magyarországon egyelőre még csak néhány gyártó 
lépett, a fogyasztóknak azonban lassan hozzá kell szokniuk 
ahhoz, hogy másként kell használni a palackot és a kupa-
kot is. A Magyar Ásványvíz, Gyümölcslé és Üdítőital Szö-
vetség (MAGYÜSZ) elmondása szerint az új szabályozás-
nak környezetvédelmi okai vannak – áll a június 8-án kiadott 
közleményben.
A MAGYÜSZ, a magyarországi alkoholmentes italgyártók szak-
mai érdekvédelmi szervezete megerősítette, hogy 2024 júliu-
sától minden műanyagból készült üdítőitalos és ásványvizes 
palacknál, valamint az italoskartonoknál (például gyümölcs-
leves vagy tejes dobozok) a csomagoláshoz rögzített kupako-
kat kell használnia a gyártóknak. Az új kötelezettséget az unió 
egyes műanyagtermékek környezetre gyakorolt hatásának 
csökkentéséről szóló irányelve írja elő valamennyi tagállam-
nak. Az új szabályozás a környezetet hivatott védeni: a kupak 
rögzítése ugyanis megakadályozza, hogy az a kommunális 

szemétben vagy a természetben eldobálva végezze, így hoz-
zájárul a csomagolási hulladék csökkentéséhez és a körforgá-
sos gazdaság megvalósításához. A szabályozás a kereskedők 
számára nem jár kötelezettséggel.
– A vonatkozó európai uniós szabályozás 2024 júliusától nem 
teszi lehetővé a hagyományos műanyag kupakok használa-
tát a műanyag italospalackoknál vagy éppen a gyümölcsleves 
dobozoknál. A többi európai uniós tagállamhoz hasonlóan a 
gyártók a következő évben Magyarországon is fokozatosan 
állnak majd át az új megoldás használatára, a fenti határidőig 
minden iparági szereplőnek készen kell állnia arra, hogy olyan 
csomagolást vezessen be, amelynél a kupak az italtárolóhoz 
rögzítve marad a termék rendeltetésszerű használata során. 
Fontos cél az is, hogy 2024 júliusától már csak ilyen termék 
kerüljön forgalomba – mondta dr. Bikfalvi Istvánné, a Magyar 
Ásványvíz, Gyümölcslé és Üdítőital Szövetség titkára.
Az új kupakot nem kell eltávolítani, hanem csak könnyedén 
eltekerni, majd kattanásig hátra hajtani a palackhoz rögzítő 
gyűrű letépése nélkül, amíg egy kis kattanás érzékelhető. A 
rögzített megoldás lényege ugyanis éppen az, hogy a kupak 
és a palack egyben maradjon, együtt legyen összegyűjthető. 
A palack és a kupak megfelelő használata esetén a palackban 
lévő ital fogyasztásra kész, akár kitöltenénk, akár a palackból 
fogyasztanánk azt, és a megszokott kiváló fogyasztási élményt 
nyújtja. A palack a rögzített kupakkal egyszerűen visszazár-
ható, végül azzal együtt összegyűjthető, illetve a megfelelő 
szelektív gyűjtőbe dobható. 

AKVIZÍCIÓ

A világ legnagyobb víztechnológiai vállalata jött létre azzal, 
hogy a Xylem Inc. lezárta az Evoqua Water Technologies Corp. 
felvásárlását. Az akvizíció révén egy éves szinte több mint 7 
milliárd dollár árbevételű, világszerte 22 ezer főt foglalkoz-
tató cég támogatja majd ügyfeleit és a világ közösségeit a víz-
kezelési kihívások megoldásában – áll a június 9-én kiadott 
közleményben.
A Xylem egy mintegy 7,5 milliárd dolláros, teljes egészében 
részvények átadásával finanszírozott tranzakció keretében 
vásárolta fel az Evoqua Water Technologies-t. A Xylem innova-
tív megoldásokat kínál a vízkezelés teljes egészére vonatko-
zóan, beleértve a fejlett technológiákat, az integrált szolgálta-
tásokat és a szakértelmet, támogatva ügyfeleit a legsürgetőbb 
vízügyi feladataik kezelésében.
A pennsylvaniai Pittsburgh-ben található Evoqua víz- és szeny-
nyvízkezelési termékeket és szolgáltatásokat kínál; kilenc 
országban több mint 150 helyszínen van képviselete. Az Egye-
sült Államok mellett többek között Kanadában, az Egyesült 
Királyságban, Franciaországban, Németországban és Indiában 
is jelen vannak.
A tranzakció feltételei szerint minden egyes Evoqua törzsrész-
vényt 0,48 Xylem törzsrészvényre váltottak át. Ez azt eredmé-
nyezi, hogy a Xylem részvényesei körülbelül 75 százalékos, az 
Evoqua részvényesei pedig körülbelül 25 százalékos tulajdon-
résszel rendelkeznek az egyesített vállalatban. 
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z Supply Chain Monitor: Milyen eredménnyel 
zárta a tavalyi évet a METRANS cégcsoport?
z Kiss Péter, a METRANS csoport elnök-vezérigazga-
tója: Mondjam azt, hogy megint egy érdekes évünk 
volt? Azt már valahogy szokjuk, hogy a kihívások 
mindig újak, meg nem ismertek. Közép-Európa egyik 
vezető vasútlogisztikai vállalataként a METRANS 
cégcsoport a tavalyi évben 1,4 millió TEU intermo-
dális forgalmat bonyolított, illetve a depóforgalmat 
tekintve 1,2 millió TEU-t kezelt. Jelenleg most már 
több mint 2500 főt foglalkoztatunk és Európa-szer-
te 8 hub-terminállal rendelkezünk Csehországban, 
Szlovákiában, Lengyelországban, Magyarországon 
és Ausztriában, valamint 13 inland terminált üze-
meltetünk – Csehországban, Szlovákiában, Len-
gyelországban, Szerbiában és Németországban. 
Depo- és terminálkapacitásunk több mint 2 millió 
négyzetméter. A vasúti árufuvarozáshoz rendelke-
zésre álló eszközparkunk 130 mozdonyból és 3700 
vagonból áll, illetve két javítóműhelyben végezzük 
ezeknek az eszközöknek a javítását Kolinban és Du-
naszerdahelyen. A fontosabb kikötőkben – Ham-

burg, Bremerhaven, Koper és Rijeka – saját képvise-
leti irodánkon keresztül szolgáljuk ki az ügyfeleink 
igényeit. És ma már Isztambulban is ott vagyunk, 
de a Trieszti, Gdanski kikötőket is összekötjük a 
METRANS hálózattal. 

z És a tavalyi magyarországi teljesítményük ho-
gyan alakult?
z Büszkék vagyunk a budapesti terminál teljesít-
ményére is, hiszen 2022-ben megőriztük piacveze-
tő szerepünket Magyarországon. A tavalyi évben a 
konténerforgalmat tekintetében mintegy 260 ezer 
TEU-t kezeltünk éves szinten. A METRANS megke-
rülhetetlen az intermodális szállítmányozás terüle-
tén, és ez az eredmény annál is inkább kiemelkedő, 
hogy ez az iparág is nehézségekkel küzd a jelen 
gazdasági és világpolitikai helyzetben.  

z Milyen fejlesztések történtek a budapesti ter-
minálon az elmúlt időszakban?
z Megépült a negyedik, 100 méteres fesztávolságú 
bakdaru, amely egyedülálló Magyarországon. Így 

Megkerülhetetlen az 
intermodális szállításban

Interjú	Kiss	Péterrel,		
a	METRANS	csoport		

elnök-vezérigazgatójával.		

Kiss Péter, a METRANS csoport elnök-vezérigazgatója
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tavaly ősztől már 4 bakdaruval szolgáljuk ki ügy-
feleinket. Emellett a közúti fuvarozást bonyolító 
partnereink hatékonyabb kiszolgálása érdekében, 
2022 második felében új MTRUCK mobilappliká-
ciót tettünk elérhetővé, amelynek használatával 
gyorsabbá vált a konténerek fel- és leadása. To-
vábbá ennek köszönhetően megszűntek az ese-
tenként előforduló sorban állások. Az applikáció 
segítségével a terminálon minden egyes fuvarfel-
adat egyedi időpontfoglalással végezhető: a gép-
kocsivezető saját maga tudja kijelölni a számára 
legmegfelelőbb időablakot az elérhető szabad idő-
pontok közül, és erről a foglalást követően azonnal 
visszaigazolást is kap.   

z Melyek voltak a piacot leginkább befolyásoló 
tényezők az intermodális szállítmányozásban?
z A tengeri szállítmányozásban sajnos még min-
dig tapasztalhatók torlódások a kikötőkben, ami 
sokkal hosszabb tranzitidőt generál, akár az észa-
ki, akár a dél-európai kikötőkről van szó. És persze 
ezek a problémák a szárazföldi terminálok felé is 
átgyűrűznek. Pozitív változás viszont az, hogy a 
fuvardíjak tekintetében a helyzet normalizálódott. 
Sajnos a vasúti árufuvarozási szektorban szintén 
jelentősek a torlódások, és a vágányzárak, felújítá-
sok, illetve az ebből adódó késések menetrendcsú-
szásokat eredményeznek szerte Európában. Azon-
ban jó vasúti pályák nélkül nincs jó szolgáltatás, így 
a vágányok rekonstrukciója sürgető feladat EU-s 
szinten, hiszen a célkitűzés az, hogy a 2030-ra a 300 
kilométer feletti közúti áruszállítás 30%-át, 2050-re 
pedig a 50%-át vasútra vagy vízi útra kell átterelni. 
A jelen helyzetet tekintve azonban még nagyon 
sok feladat van, és kevés támogatás érkezi, főleg 
EU szinten. A vasúti infrastruktúra fejlesztése kell, 
hogy prioritás legyen Európa-szerte az elkövetke-
zendő években, hiszen egy sínpálya megépítésé-
hez sokkal több előkészítési idő szükséges, mint 
a közút esetében. És persze egy vonatprojekt be-

indítása is sokkal hosszabb, hiszen egy évre előre 
kell egyeztetni az európai menetvonalakat, mivel 
több ország vasúthálózatát vesszük igénybe, illet-
ve 3-6 hónap szükséges egy projekt felépítéséhez. 
Szeretnénk, ha a vasút nagyobb szerepet játszana 
az árufuvarozásban, de az adminisztratív procedú-
rák, amelyek a határátlépésnél szükségesek sajnos 
lelassítják a folyamatot, így a mi kezünk is meg van 
kötve. Ahhoz, hogy 2030-ra és 2050-re kitűzött cé-
lokat határidőre el lehessen érni – de szerintem 
már most látható, hogy ez nehezen fog menni –, 
a fejlesztések összehangolása kell, azaz egy euró-
pai szintű szabályozás és harmonizálás mielőbbi 
kidolgozása szükséges. A METRANS cégcsoport 
például sokat tett annak érdekében, hogy a kope-
ri kikötőt kiszolgáló vasúti pálya fejlesztése során 
adódó vágányzárak és a magyarországi területen 
zajló munkálatok egy időben történjenek, hogy ne 
szakaszosan kelljen a vasútvállalatoknak ezekkel a 
forgalmat akadályozó tényezőkkel számolni.  

z A cégcsoport egyik kiemelkedő beruházása a 
Zalaegerszegen éplülő intermodális terminál, 
amely Európa legmodernebb vasúti-közúti lo-
gisztikai csomópontja lesz.  Hallhatnánk erről 
bővebben? 
z Haladnak a Zalaegerszegen éplülő intermodális 
terminál előkészítő munkálatai. Ez Magyarország 
egyik legjelentősebb logisztikai magánbefekte-
tése, amelynek átadását 2025-re tervezzük. Ez a 
projekt is jól mutatja az ország kiemelkedő fontos-
ságát a METRANS számára, illetve azt, hogy hozzá 
kívánunk járulni az ország nemzetközi pozíciójá-
nak erősítéséhez. Zalaegerszegen egy olyan kö-
zép-kelet-európai logisztikai csomópontot hozunk 
létre az adriai térséghez közel, ahol régiós hubként 
a déli kikötőkből érkező konténereket fogadjuk, 
majd azokat a saját hálózatunkon keresztül eljut-
tatjuk a célállomásokra. Magyarország földrajzi 
helyzete predesztinálja az országot arra, hogy itt 
hosszú távon gondolkodjunk további fejlesztések-
ben. Magyarország egyértelműen a terjeszkedési 
stratégiánk egyik pillére, és amint a zalaegersze-
gi terminál a terveknek megfelelően üzembe áll, 
újabb projektek indításában gondolkodhatunk. 
Fontos kiemelni, hogy 2025-re többek között az 
adriai térségben – Trieszt, Rijeka, Koper – jelentős 
fejlesztések, illetve Magyarországon is olyan volu-
menű beruházások várhatók, amelyekre az ország-
nak fel kell készülnie fejlett vasúti infrastruktúrával, 
valamint terminálhálózattal, hogy régiós központi 
szerepet tudjon betölteni. Hazánk földrajzi fekvése 
kiváló ahhoz, hogy mind a déli és északi, mind a 
török, illetve baltikumi tengelyen jelentős csomó-
ponttá váljon.  RJ

Kiss Péter, a METRANS csoport elnök-vezérigazgatója
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Egy átlagos évben az olyan, stabil fundamentális 
adatokkal és középszerű hozamkilátásokkal ren-
delkező állami óriások részvényei, mint a China 
Railway Group igazi, unalmas defenzív papírnak 
számítanának. Csakhogy 2023 eddig rendkívüli 
évnek számított a vasútépítő gigavállalat számára, 
így a cég részvényeinek árfolyama az év elejétől 
május 9-ig több mint 50%-kal emelkedett. 
Több más állami vállalat (például Snopec néven 
is ismert China Petroleum & Chemical Corp. és az 
Aluminium Corporations of China Ltd., ismertebb 
nevén Chalco) is valósággal száguldott az onsho-

re piacon, ahol az állami vállalatokat tartalmazó 
CSI Central SOE Composite Index ebben az évben 
13%-os növekedést mutatott, szemben a magán-
cégeket tömörítő CSI Privately-owned Enterprise 
(POE) Composite Index 0,4%-ával. A kormány az 
elmúlt hónapokban beindította az állami cégek 
reformjának újabb körét, és a befektetők most ar-
ra számítanak, hogy a vállalatvezetők hallgatnak a 
hivatalnokok szavára és megemelik a részvénye-
seknek juttatott hozamot.

Újabb kísérlet
Nem ez az első alkalom, hogy Kína megpróbálja 
megreformálni az állami vállalatokat, melyekről 
köztudott, hogy vállalatirányítási rendszerük ko-

moly kívánni valókat hagy maga után, és semmi 
nem ösztönzi őket arra, hogy összehangolják a ve-
zetőség és a részvényesek érdekeit. Az idei kam-
pányban, melyet januárban jelentett be az állami 
vagyonkezelő, a kormány elkezdte a tőkearányos 
megtérülés (ROE) alapján értékelni a központi ál-
lami vállalatok vezetőségének munkáját. A helyi 
állami vállalatokat felügyelő regionális hatósá-
goknak hasonló irányelveket kell kidolgozniuk és 
bevezetniük.
A tőkearányos megtérülés javításának egyik mód-
ja, hogy a készpénzfelesleggel rendelkező vállala-
tok több osztalékot fizetnek, és láss csodát: a dolog 
működik. Egyes távközlési, olajipari és fémipari vál-
lalatok bejelentették, hogy növelni tervezik a 2022-
es osztalékfizetési arányukat.

Költségvetési nyomás
Az új reformtörekvések a kínai gazdaság számára 
kritikus időszakban érkeztek el, amikor a kormány a 
járvánnyal kapcsolatos korlátozásoknak a gazdasá-
gi tevékenységet visszafogó utóhatásaival is kény-
telen megküzdeni. Ezzel egy időben a több éven 
át tartó piaci pangás a helyi önkormányzatok egyik 
fő bevételi forrásának számító telekeladásokra is 
rányomta a bélyegét, ami tovább nehezíti számuk-
ra a gazdaságélénkítő intézkedések bevezetését. 
Hosszú távon Kínára további költségvetési nyo-
más fog nehezedni a társadalmi jóléti programok 
finanszírozásával kapcsolatban, mivel a lakosság 
gyorsan öregszik, a születések száma pedig egyre 
csökken.
Ha az állami vállalatok, melyek egyes becslések 
szerint Kína GDP-jének nagyjából egyharmadát 
adják, növelni tudják az állami részvényeseknek 
juttatott hozamot, akkor jelentősen csökkenhetne 
a költségvetési nyomás, és mindez kedvezően hat-
na a gazdasági növekedésre is.

Kína vonzóbbá tenné 
az állami vállalatokat

A	gazdasági	reform	legújabb	szakaszában	a	kínai	döntéshozók	kísérletet	tesznek	az	állami	vállalatok	
által	a	részvényeseknek	juttatott	hozam	növelésére	és	e	cégek	tőkehatékonyságának	javítására.	A	

korábbi	hasonló	próbálkozások	vegyes	sikerrel	jártak,	de	ha	ezúttal	siker	koronázná	az	erőfeszítéseket,	
az	a	Fidelity	szerint	enyhíthetné	a	költségvetési	nyomást,	felpörgetné	a	gazdasági	növekedést	és	

vonzóbbá	tenné	az	állami	vállalatokat	az	értéket	kereső	befektetők	szemében.

Nem ez az első alkalom, hogy Kína megpróbálja megreformálni az állami 
vállalatokat, melyekről köztudott, hogy vállalatirányítási rendszerük 

komoly kívánni valókat hagy maga után, és semmi nem ösztönzi őket 
arra, hogy összehangolják a vezetőség és a részvényesek érdekeit. 
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Nagy múltú reformok
Kína az 1970-es évek vége óta próbálja átalakítani a 
burjánzó állami vállalati szektort: Teng Hsziao-ping 
akkor indította el a gazdasági reformot és nyitást. 
Az elmúlt évtizedben a szakmapolitikai döntésho-
zók fokozták az állami vállalatok korszerűsítésére 
irányuló erőfeszítéseket, mert Kína a hangsúlyt a 
jobb minőségű gazdasági növekedésre helyezte 
át. Az állami hátterű vállalatoknál megszüntették 
a kapacitásfelesleget, felszámolták a gyenge fun-
damentális adatokkal rendelkező „zombi” vállala-
tokat, és vállalatok összevonásával olyan „nemzeti 
bajnokokat” hoztak létre, amelyek a világpiacon is 
versenyképesek tudnak lenni. 
Azonban még mindig van hova fejlődni, különö-
sen a tőkehatékonyság terén: az A-részvényekkel 
jegyzett, nem pénzügyi állami vállalatok súlyozott 
átlagos tőkearányos megtérülése 2022-ben 8,8% 
volt, szemben a 2012-es 9,9%-kal. 

Alacsony értékeltségek
Persze a tőkearányos megtérülés sem tökéletes pénz-
ügyi mérőszám, például csalókán magasra ugorhat az 
egészségtelenül nagy adósságteherrel küzdő vállala-
toknál. De a nettó nyereséggel összevetve, melyet a 
döntéshozók korábban az állami vállalatok legfon-
tosabb jellemzőjeként ünnepeltek, a tőkearányos 
megtérülés pontosabb képet adhat a befektetőknek 
arról, hogy mennyire képes egy-egy cég fenntartható 
hozamot termelni.
– Arra számítunk, hogy ha a kínai reformok beváltják a 
hozzájuk fűzött reményeket, akkor a befektetők is ad-
nak egy újabb esélyt az állami vállalatoknak. A több-
ségük örömmel fizetne némi felárat a következetesen 
magas tőkearányos megtérülést produkáló vállalatok 
papírjaiért. A méregerős szeszesitalt, a baijiut gyártó 
Kweichow Moutai Co. közel két évtizede 20% fölötti 
tőkearányos megtérüléssel működik. Részben ennek 
köszönhető, hogy a cég papírjai csaknem a könyv sze-
rinti érték tízszeresén forognak – tette hozzá Al-Hilal 
István, a Fidelity International közép-kelet-európai 
igazgatója.
Bár bizonyos ágazatokban, például az ingatlanszektor-
ban működő állami vállalatok, melyek a kormányzat 
támogatását élvezve bőséges finanszírozáshoz férnek 
hozzá, jobban teljesítettek a tőkepiacon, mint egyes 
magánkézben lévő vetélytársaik, a legtöbb állami 
cég kevésbé tűnik vonzónak a befektetők szemében. 
Május 9-i adatok szerint az állami vállalatok a könyv 
szerinti érték 1,2-szeresén forogtak, míg a magánválla-
latok papírjainál ez a mutató 2,9-szeres volt a sanghaji 
és sencseni tőzsdén. A kínai értékpapír-felügyelet a 
közelmúltban hangot is adott az alacsony értékeltsé-
gek miatti aggodalmának, és ígéretet tett egy „kínai 
jellemzőkkel bíró értékelési rendszer” kidolgozására.

A részvényeseknek juttatott hozam növelésén túl az 
állami vállalatok várhatóan a befektetőkkel folytatott 
aktív kapcsolattartásra és az átláthatóság javítására is 
jobban odafigyelnek majd – ez fontos szerepet játsz-
hatna abban, hogy vonzóbbá váljanak a globális be-
fektetők szemében. 
A közelmúltban tapasztalt piaci rali ellenére a befek-
tetők még mindig szkeptikusan figyelik, hogy milyen 
eredményekkel jár majd a reform hosszú távon. Az 
állami vállalatok előtt álló egyik legnagyobb kihívás, 
hogy összeegyeztessék az ország igényeinek teljesí-
tését az üzleti szempontokkal. Akárhogy is, a Fidelity 
szerint a stratégiailag kevésbé fontos, ám tiszta ver-
senykörnyezetet teremtő ágazatokban működő álla-
mi cégektől meg kellene követelni, hogy legalább az 
ágazati átlagnak megfelelő tőkearányos megtérülést 
produkáljanak.
Emellett további előrelépésre van szükség egy 
olyan, hatékony ösztönző/ellentételező rendszer 
kidolgozása felé, mely szorosabban összehangolja 
a felsővezetők prioritásait a részvényeseknek jutta-
tott hozammal kapcsolatos elvárásokat. Hosszú út 
áll még a kínai állami szektor előtt ahhoz, hogy pi-
acorientált és részvényes-barát gazdasági szerep-
lőnek nevezhessük, de úgy véljük, a tőkearányos 
megtérülés előtérbe helyezése a helyes irányba 
tett lépés volt. 
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A német vezetés alatt álló kínai gyártó, Polymax 
Group az OSCA SCM szoftveren keresztül működik 
együtt a divatszakértővel, így átláthatóságot teremt-
ve az ellátási láncban. Ugyanakkor a szoftver felhasz-
nálói rengeteg időt takarítanak meg, mivel korábban 
Excel-listákat használtak, illetve e-maileken és telefo-
non keresztül kommunikáltak.
Háromszintes épület nagy ablakokkal és fehér hom-
lokzattal: a kínai tengerparti Ningbo városában 
működő Polymax Group gyár kívülről akár valahol 
Németországban is lehetne. Csak a kínai betűkkel írt 
cégtábla jelzi, hogy az épület Kínában található.
Wolfram Geuting igyekszik hetente legalább két na-
pot ebben a gyárban tölteni. A divat, pontosabban a 
kiváló minőségű ruházati termékek, cipők és egyéb 
kiegészítők a Polymax Group vezérigazgatójának 
szenvedélye. A német menedzser közel akar lenni 
a termeléshez, azokhoz az emberekhez, akik neki 
és ügyfeleinek termelnek. Ezért az Ázsia-szakértő, 
aki a sanghaji üzleti metropoliszban lévő irodájából 
irányítja a vállalatot, szívesen utazik a kilencmillió 
lakosú Ningbóba, amely ideális helyszín az export-
orientált divatgyártáshoz: itt található Kína legfon-
tosabb kikötője.
Wolfram Geuting jól ismert a szakmában: többek 
között a Steilmann SE és az NTS cégeknél dolgo-
zott korábban. Kínában otthon érzi magát. A német 
szakember 2022 júniusában csatlakozott a Polymax 
Grouphoz ügyvezető partnereként. A céget Ulrich 
Maeder vállalkozó alapította az 1980-as évek elején. 
A most 73 éves elnöknek sem idegen az iparág. Több 
mint 40 éve a német-kínai gazdasági kapcsolatok és 
a fenntartható kínai termelés úttörőjeként tartják 
számon: már 2001-ben a Zhejiang tartomány „Arany 
Magnólia-díjjal” tüntette ki, amit a társadalmi felelős-
ségvállalásért kapott a gyár.  
Tisztességes fizetés, a környezetvédelmi és szociális 

normák betartása: Wolfram Geuting szerint a válla-
lat egyik sikertényezője, hogy a Polymax Group már 
évtizedekkel az ellátási láncról szóló törvény német-
országi bevezetése előtt mindent megtett annak 
érdekében, hogy megfeleljen a legmagasabb szintű 
emberi, környezetvédelmi és munkahelyi egészség-
ügyi és biztonsági előírásoknak. 
– Ehhez adódik még kiegészítésként a magas színvo-
nalú szabványok bevezetése és a határidőre történő 
szállítások – mondta az ügyvezető. Az ajtaján kopog-
tató ügyfelek a minőségi és fenntarthatósági pecsé-
teket tartják a legfontosabbnak. Az ISO 9001-es mi-
nőségügyi szabvány mellett a vállalat szerepel a Fair 
Wear Foundation és a BSCI listáján. A csoport megfelel 
az OEKO-TEX Standard 100 szabványnak is.
Bár a munkavállalóbarát túlóraszabályozás, a modern 
gyártó berendezések és a tisztességes bérek hatással 
vannak a realizált haszon mértékére, a német szakem-
ber nem tud más alternatívát elképzelni.
– Elmondhatjuk, hogy a munkavállalóink 80%-a több 
mint 18 éve a vállalatnál dolgozik. Néhány alkalma-
zott a teljes szakmai pályafutását a Polymaxnál töl-
tötte, és huszonöten a gyár egyik szárnyában laknak. 
Nemcsak abból profitálnak, hogy nem kell ingázniuk 
a munkahelyükre, hanem a rendkívül olcsó lakhatás-
ból is: csak a járulékos költségeket fizetik – mondta 
Wolfram Geuting.
Ningbo sikertörténete már csaknem három évtizede 
tart. A gyárban 210 alkalmazott, az adminisztrációs 
területen pedig több mint 30 fő dolgozik. Az évek 
során Ulrich Maeder vállalkozó nemcsak Makaóban 
és Sanghajban, hanem Bangalore-ban (India) és Dak-
kában (Banglades) is hozott létre irodákat. Ho Si Ming 
Cityben (Vietnam) két szakértő dolgozik a minőség-
biztosításban. Londonban és a Bonn melletti St. Au-
gustinban pedig az ügyfélszerzésben tevékenyked-
nek az alkalmazottak.

A	Walbusch	Group	a	kiváló	
minőségű	divattermékek	

gyártása	során	többek	
között	a	Polymax	Groupra	

támaszkodik.	

Átláthatóság
Solingen és Ningbo között 
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Túradzsekik, kasmírpulóverek, selyemingek: a kiváló 
minőségű ruházati cikkek gyártása már régóta nem 
a csoport egyetlen tevékenysége. Szakértők dolgoz-
nak a minőségbiztosítás, a beszerzési szolgáltatások 
és a vezetői tanácsadás területén is. Az éves szinten 
mintegy 8,3 millió ruházati termék előállítására a cég 
33 megrendelője számára a Ningbo-i gyár már nem 
elegendő. A Polymax 18 másik ázsiai gyártóval műkö-
dik együtt, amelyek többsége Kínában található, há-
rom gyártó Bangladesben, kettő Vietnamban és egy 
Indiában. Mivel a vállalat nagy hálózatot épített ki, és 
számos know-how-t birtokol, illetve technológiát fej-
lesztett, néhány ügyfele számára ügynökként is fellép. 
– A kisebb méretű ügyfeleink számára teljes csomagot 
kínálunk – a divattervezéstől a szállításig. Ezután már 
csak egy irodára és egy raktárra van szükségük – szá-
molt be Wolfram Geuting.
Magas fenntarthatósági szabványok, magas minőség, 
magas szállítási megbízhatóság: a Polymax stratégi-
áját – „nem a legnagyobbak akarunk lenni, hanem a 
legjobbak” – a Walbusch-csoport márkái, a Schöffel 
outdoor ruházati specialista, az Ariat lovasdivat-szál-
lító, a Carlo Collucci divatmárka és az FC Bayern veze-
tősége is nagyra értékeli. Utóbbi számára a Polymax 
számos terméket gyárt a szurkolói shopok számára 
– az FCB-logóval ellátott cipőktől, táskáktól egészen 

a hátizsákokig. A Polymax igazoltan nyújt csúcstelje-
sítményt – nem a mennyiség, hanem a minőség és a 
megbízhatóság tekintetében. A Schöffel cég például 
2016-ban és 2018-ban „Az év beszállítója” címet ítélte 
oda a vállalatnak. – Ha a magas szintet meg akarjuk 
tartani, akkor folyamatosan be kell fektetni a techno-
lógiákba, hogy az élvonalban maradjunk – mondta 
Wolfram Geuting. Ez a gyártóberendezésekre éppúgy 
vonatkozik, mint például a szoftverekre.
A Polymax Group 2023 elején kezdett el dolgozni a 
bochumi székhelyű Setlog szoftverház OSCA SCM 
szoftverével. Wolfram Geuting már ismerte a weba-
lapú eszközt, amikor a solingeni Walbusch csoport 
informatikai szakemberei megkeresték a szoftver be-
vezetésével kapcsolatban.
A Walbusch csoport 2021 vége óta használja a Setlog 
OSCA DC (Digital Core) rendszerét, hogy átláthatóbbá 
tegye az ellátási láncot, és javítsa a menedzsmentet, az 
együttműködést és a kommunikációt. A különleges-
ség ebben az, hoyg a Walbusch Group volt az első a 
Setlog ügyfelei közül, amelyik az OSCA új, szabványos 
verziójára támaszkodott. Ez azt jelenti, hogy a Wal-
busch, az Avena és a Mey&Edlich márkák folyamatait 
az OSCA legjobb gyakorlati példáihoz igazították – 
és nem fordítva. Így a csoport megkerülte az OSCA 
SCM szoftver költséges, ügyfélspecifikus beállításait. 

Wolfram Geuting,  
a Polymax Group vezérigazgatója
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Az előny: a költségek mellett a vállalat időt takarított 
meg. Az első kapcsolatfelvételtől a szoftver üzembe 
helyezéséig kevesebb mint 6 hónap telt el.
– Mindenképpen el akartuk kerülni az ügyfélspecifi-
kus adaptációkat, és az új szoftvergenerációval né-
hány hónap alatt sikerült átláthatóságot teremteni 
az ellátási láncban. A legfontosabb beszállítóinkat 
valós időben, egyetlen eszközzel tudjuk tájékoztatni 
a változásokról. Az e-mailek, telefonhívások és Excel-
táblázatok már a múlté – mondta Ralf Seggering, a 
nagy múltú vállalat informatikai vezetője és a vezető-
ség tagja. A Polymax segítségével a Walbusch Group 
integrálta egyik fő beszállítóját a rendszerbe. A vállalat 
más beszállítói és szállítmányozói is ezzel a szoftverrel 
dolgoznak.
Wolfram Geuting szerint a beszállítók csatlakoztatá-
sa az OSCA felhőalapú szoftverhez „pillanatok alatt” 
megtörtént. Letöltötték az alkalmazást, kaptak egy 
linket és egy jelszót. Ezután lépésről lépésre eléreh-
tővé váltak a Walbusch Group számára szükséges 
funkciók. – Az OSCA-val dolgozó három szakember 
már alig várta ezt a pillanatot, mert tudták, hogy ettől 
kezdődően megszűnnek a bosszantó Excel-listák, e-
mailek és telefonhívások. Az OSCA-nak köszönhetően 
nem lesz többé vita például arról sem, hogy ki a hibás 
egy késésért – tette hozzá. Mindössze négy óra onli-

ne képzésre volt szükség, és az alkalmazottak máris 
elkezdhették használni a szoftvert.
A Walbusch Group stratégiája szerint az OSCA köz-
ponti kapcsolattartója kizárólag a Polymax Group, 
tehát a cég a német ügyfél számára beszállítóként és 
képviseletként is fellép. A kínai alkalmazottak a Poly-
max partnerek adatait is karbantartják a rendszerben. 
A szoftvert többek között a következőkre használják:
• a beszerzési megrendelések feladására, valamint 

ezek nyomon követésére, ellenőrzésére és az ak-
tuális státuszok monitorozására, 

• a vevő, a szállító, a fuvarozó és a raktárhelyszínek 
közötti hálózatként, 

• a digitális, együttműködő csapatmunka érdeké-
ben, 

• a szállítási paraméterek kezelésére, például a szállí-
tások időzítésének és módjának megadására, vala-
mint az ehhez kapcsolódó fontos dokumentumok, 
például a vámmal kapcsolatos nyilvántartások 
adatbázisaként.

Az OSCA-ban minden adat látható. A számítások sze-
rint minden alkalmazott számára legalább 20%-os 
időmegtakarítást eredményez a szoftver használata. 
A felhasználók azt kérdezik, hogy az új ügyfelek hasz-
nálják-e az új szoftvert, mert az ő preferenciájuk az 
OSCA. Thilo Jörgl
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Összesen mintegy 23 millió euró (~8,7 milliárd forint) 
értékben fejleszti gyártási, illetve logisztikai kapacitá-
sait az ország legnagyobb üdítőitalgyártó vállalata.  
A Coca-Cola HBC Magyarország az év végéig egy új 
gyártócsarnokkal bővíti dunaharaszti központját, 
amelyben egy nagy teljesítményű, modern gyártósort 
telepít a cég, a megnövekedett termelési kapacitás tá-
mogatására pedig fejlesztéseket hajt végre a rakodási, 
raktározási teljesítményének növelésére. A beruházás 
egy újabb jelentős lépés afelé, hogy a dunaharaszti 
üzem a Coca-Cola HBC Csoport közép-európai gyár-
tóbázisává válhasson.
A Coca-Cola HBC Magyarország 1996 óta folyamato-
san fejleszti gyártási tevékenységét és az elmúlt 27 
évben több nagy volumenű beruházást hajtott végre, 
melyek eredményeként mára 2 gyártóegységgel, és 8 
logisztikai elosztóközponttal – köztük Magyarország 
legnagyobb élelmiszeripari raktárával – rendelkezik, 
és az ország legnagyobb üdítőitalgyártójaként te-
kinthetünk rá. A dunaharaszti gyártóegység fejlesz-
tésének, modernizálásának kiemelt figyelmet szentel 
a vállalat, hiszen nemcsak a teljes magyar piac, de 17 
export ország termékekkel történő ellátása is jórészt 
innen történik. A mostani kapacitásbővítő beruházás 
a második legjelentősebb fejlesztés Dunaharasztiban 
a 2007-ben történt második aszeptikus (nem szénsa-
vas termékeket előállító) gyártósor telepítését köve-
tően, melynek értéke elérte a 27 millió eurót (~10,2 
milliárd forint).
A küszöbön álló fejlesztéseket a növekvő piaci igé-
nyek hívták életre, így mostanra egyértelművé vált, 
hogy a jelenlegi két, szénsavas üdítőitalokat előállító 
gyártósor mellé egy újabbra van szükség. A beruhá-
zás tervezése 2020-ban kezdődött, két évvel később 
pedig jóváhagyást kapott az új gyártósor telepítése 
és a kapcsolódó üzemcsarnok megépítése, valamint a 
megnövekedett gyártási volumen támogatására szánt 
logisztikai és egyéb infrastrukturális fejlesztések meg-
valósítása. A kivitelezési munkálatok 2023. februárban 
kezdődtek, az átadás novemberben várható.
Az új sor kis és nagy kiszerelésű Coca-Cola, Fanta, 
Sprite és Kinley szénsavas üdítőitalokat gyárt majd. A 
vállalat kiemelt figyelmet fordít a legmodernebb tech-

nológiák alkalmazására, amelyek növelik a termelési 
hatékonyságot, és a vállalat fenntarthatósági céljait 
támogatva csökkentik az energia-, illetve vízfelhaszná-
lást. A legújabb fejlesztések nyomán a sor kapacitása 
50%-kal haladja majd meg a korábbi nagy kiszerelésű, 
szénsavas üdítőitalokat előállító gyártósor teljesítmé-
nyét és 30%-kal növeli meg a vállalat szénsavas üdítő-
ital gyártó kapacitását. A dunaharaszti gyár 100%-ban 
megújuló forrásból származó áramot használ, egy liter 
késztermék előállításához pedig a 2014-es adatokhoz 
képest jelenleg 30 százalékkal kevesebb energia, és 
20%-kal kevesebb víz igénybevétele szükséges. Az 
új gyártósor üzembe állását követően az energia- és 
vízfelhasználás csökkenésének aránya éves szinten 
várhatóan ugyanilyen mértékű lesz.
A gyártási teljesítmény növelése magával hozza a 
logisztikai kapacitások fejlesztését is. Ezért a duna-
haraszti telephelyen útfejlesztés, valamint új rakodó 
területek kialakítása várható az év végéig. 
– Büszkék vagyunk rá, hogy egy újabb jelentős be-
ruházással járulhatunk hozzá a magyar gazdaság 
növekedéséhez. Elkötelezettek vagyunk a hazai 
piac iránt és azon dolgozunk, hogy folyamatos fej-
lesztésekkel támogassuk üzleti tevékenységünket 
az értéklánc minden területén. Az elmúlt években 
több olyan beruházást is végrehajtottunk, amelyek 
közelebb visznek ahhoz, hogy egy minden tekintet-
ben modern, a 21. század elvárásainak megfelelő 
gyártóbázist alakíthassunk ki Dunaharasztiban. 
Tavaly 1,5 milliárd forintot meghaladó értékben 
invesztáltunk az ellátási láncunkba: a vállalatcso-
portunkon belül elsőként bevezettük a mestersé-
ges intelligencia által vezérelt robottechnológiát a 
raktározási folyamatainkba, túraszedő kollégáinkat 
okosszemüvegek segítik a hatékonyabb és ponto-
sabb munkavégzésben, ezenkívül egy fenntartható 
csomagolástechnológiai innovációnak köszönhető-
en alumíniumdobozos multipackjeink másodlagos 
csomagolását 100%-ban újrahasznosítható karton-
csomagolásra cseréltük, ezzel évente összesen 230 
tonnával csökkentjük műanyag felhasználásunkat 
– mondta Békefi László, a Coca-Cola HBC Magyar-
ország ügyvezető igazgatója.  

Válasz 
a növekvő igényekre
Az	elmúlt	tizenhat	év	legnagyobb	beruházását	indítja	el	
a	Coca-Cola	HBC	Magyarország	Dunaharasztiban.
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szállítMányozás

– Az idei évben azt tapasztaljuk, hogy a legtöbb ipar-
ágban gazdasági visszaesés mutatkozik a piacon. En-
nek következtében a szállítási volumenek csökkennek, 
a korábban piacon tapasztalható kapacitás hiány már 
nem okoz jelentős problémát. A csökkenő volumenek 
többek között azt is eredményezik, hogy számos ügy-
fél kisebb szállítási mennyiséget szeretne eljuttatni a 
kívánt desztinációkra, ezáltal egyre inkább előtérbe 
kerül a gyűjtőszállítmányozás fontossága. Jóllehet a 
szolgáltatást sokan úgy tartják számon, mint egy gaz-
daságos, viszont nem annyira megbízható szállítási 
módot, A DSV-nél a gyűjtőszállítmányozási szolgálatás 
egyik legnagyobb előnye, hogy a vállalt tranzitidőket 
az esetek minimum 98%-ban tartani tudjuk, amelyet a 
fix gerincjáratainkkal és a nemzetközi elosztóközpont-
jainkkal, valamint a háttérben működő és folyamatos 
fejlesztés alatt álló IT infrastruktúránkkal tudunk bizto-
sítani – mondta Nyirő Richárd, a DSV Hungária Kft. ér-
tékesítési vezetője, aki kitért arra is, hogy 2023-ban az 
egyik stratégiai fókuszpont a DSV-nél az előző évhez 
hasonlóan továbbra is a gyűjtőszállítmányozási szol-
gáltatás fejlesztése. Ezzel a jövőben az eddigieknél is 
megbízhatóbb és gazdaságosabb szállítási megoldást 
szeretnének kínálni ügyfeleiknek. 
– Ma már a gazdaságos szállítási megoldások ese-
tében, mint amilyen a gyűjtőszállítmányozás is, 
folyamatosan növekvő az a megbízói igény, hogy 
meg tudjuk mondani: a küldemény éppen hol tart 
és (percre) pontosan mikor érkezik meg a vevőkhöz. 
Ezekre az igényekre reagálva a DSV-nél számos új-
donságot vezettünk be és tervezünk bevezetni az el-
következő években. Idén már 4 olyan európai elosz-
tóközpontot működtetünk, amelyek lehetővé teszik 
a gerincjáratok optimalizálását, kihasználtságuknak 
növelését, ezáltal biztosítva megbízóinknak a ver-
senyképes tranzitidőt a kevésbé frekventált deszti-
nációk esetében is. Emellett egyre hangsúlyosabb 
igény a piacon a fenntartható logisztika iránti keres-
let, amelyre a gyűjtőszállítmányozás is megoldást 
kínálhat. A járművek kapacitásának teljes kihaszná-
lása és az áruk konszolidációja által csökkenthető 
az üvegházhatású gázkibocsátás – mondta a szak-
ember. Hozzátette: annak érdekében, hogy Európa-
szerte egységes és magas minőségű szolgáltatást 
tudjanak biztosítani, 2023-ban új extra szolgáltatá-
sokat is bevezettek, amelyek a gyűjtőszállításokhoz 
vehetők igénybe. Többek között a meghatározott 
időpontban történő kiszállítást, avizálást, délelőtti 
és délutáni kiszállítást. Reagálva partnereik igényeire 
és elvárásaira lehetővé tették, hogy egyre több euró-
pai országban a megbízó egy pontos, fix időpontra 

történő kiszállítást is kérhessen, 
amikor megbízását a myDSV 
rendszerben leadja. 
– Egy másik fontos újításunk az 
ETA (expected time of arrival) 
szolgáltatás folyamatos beveze-
tése, ami a gyűjtőhálózatban to-
vábbított küldemény esetén előre 
jelzi egy 2 órás időintervallumban 
a címre való érkezést várható ide-
jét. Ez a szolgáltatás ingyenesen 
igénybe vehető és egyre több 
országban, egyre nagyobb lefedettséggel elérhető, 
amennyiben a megbízó a myDSV online portálunkon 
keresztül adja le a megbízását felénk. Stratégiai célunk 
egy svájci óramű pontossággal működő gyűjtőszol-
gáltatási hálózat üzemeltetése. Az ehhez szükséges 
feltételek, úgymint teljes európai lefedettség, saját te-
lephelyek, modern informatikai rendszer, e-megoldá-
sok, motivált kollégák és jól működő belső folyamatok, 
mind biztosítottak a DSV-nél. Hiszünk abban, hogy az 
elkövetkező években a gyűjtőszolgáltatásunk fejlesz-
tése lesz a DSV organikus fejlődésének egyik legfonto-
sabb alappillére. Ügyfeleink visszajelzése alapján a há-
lózatunk megbízható és gazdaságos megoldást kínál 
szállítmányaik kezelésére, így meggyőződésem, hogy 
jó irányba tartunk a gyűjtőszállítmányozási szolgálta-
tásunk fejlesztésével kapcsolatosan megfogalmazott 
céljaink eléréséhez – mondta Nyirő Richárd.

Zöld logisztika
A logisztikában már évek óta tapasztalható, hogy a 
költségek a bevételeknél nagyobb arányban emel-
kednek. Ezt a trendet egyedül a kihasználtság növelé-
sével, azaz a teljesítmény emelésével lehet kompen-
zálni, mert így az állandó költségek több megbízás 
között oszlanak el. 
– Az elmúlt hónapok küldeményszám-csökkenése vé-
get vetett ennek a kedvező trendnek, részben ez is az 
oka az egész szektorban tapasztalható év végi komoly 
áremelésnek a gyűjtőszállítmányozási szegmensben. 
Éppen egy éve kezdődött a lejtmenet, az utóbbi 
hónapokban viszont inkább már 20%-os általános 
visszaesést tapasztalunk, nincsenek kiugró különbsé-
gek. A komplett kamionos árak gyorsan reagáltak a 
kínálat csökkenésére, a gyűjtős szegmens szerencsére 
sokkal stabilabb képet mutat – mondta Varga Bálint, 
a Gebrüder Weiss Szállítmányozási és Logisztikai Kft. 
ügyvezetője, kitérve arra is, hogy cégüknél a negatív 
értelemben vett zászlóshajó egyértelműen a házhoz 
szállítási szegmens, ahol 25% környéke ez az érték. 

Rugalmasság mindenekelőtt
Hogyan	alakultak	a	piaci	
volumenek,	fuvardíjak,	

kapacitások,	tranzitidők,	
és	milyen	új	kihívásokkal	

kell	szembenézniük	a	
gyűjtőszállítmányozási	

szegmensben	jelen	
lévő	szolgáltatóknak?	

Cikkünkben	erre	kerestük	a	
válaszokat.		

Nyirő Richárd, a DSV Hungária Kft. 
értékesítési vezetője

»
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Egész Európa szenved, de más országokban kisebb 
a csökkenés, mint Magyarországon, emiatt a nem-
zetközi forgalmak derűsebb képet mutatnak. – Tehát 
az elmúlt néhány év „hegymenetét” követően kicsit 
megpihen a piac, a felszabaduló munkaerőkapacitást 
igyekszünk automatizálási és digitalizációs fejleszté-
sekre fordítani. Stratégiánk a valós fizikai és digitális 
világ legjobb kombinációját nyújtani. A hagyományos 
szakértelem egyre jelentősebb mértékben egészül ki 
új, digitális megoldásokkal, hogy továbbra is maximá-
lis ügyfél-elégedettséget biztosíthassunk a logisztika 
minden területén – tette hozzá az ügyvezető. 
A Gebrüder Weiss több mint egy éve 6 régióra bontva 
fedi le az országot telephelyeiről – Dunaharaszti, Győr, 
Zalaegerszeg, Pécs, Szeged, Polgár. Az új telephelyek 
önálló, helyi döntési kompetenciákkal bíró menedzs-
menttel rendelkeznek, ahol a GW teljes szolgáltatási 
spektruma bárki számára könnyen elérhető: gyűjtő-, 
rész- és komplett rakományú közúti szállítás, a ház-
hozszállítás és vámkezelés. Emellett az elektromos 
járműveket követően a Gebrüder Weiss Kft. Magyar-
országon elsőként tesztel hidrogén meghajtású te-
herautót disztribúciós fuvarfeladatok végrehajtására. 
Június végén a Hyundai XCIENT típusú kamion a Lin-
de Gáz Magyarország Zrt. közreműködésével ország-
szerte szén-dioxid-kibocsátás mentesen továbbítja 
a GW ügyfeleinek küldeményeit. A jármű két évvel 

ezelőtt állt szolgálatba Svájcban. A tapasztalatok ki-
válóak: a rendkívül halkan és nagy üzembiztonsággal 
közlekedő kamion az áruterítési feladatok teljesítése 
során évente 70 ezer kilométert tesz meg. Bár a hid-
rogénmeghajtás költségei egyelőre jelentősen meg-
haladják az elektromos és a belső égésű motorokéit, 
a GW számára elegendő motiváció, hogy ezzel az egy 
járművel is évente 80 tonna szén-dioxidtól mentesíti 
a környezetet. A GW a kifejlesztett technológiák leg-
korábbi szakaszaiban alkalmazza a már elérhető zöld 
technológiákat, köztük az elektromos, a LNG és a CNG 
meghajtást. 
– A zöld logisztika iránti elkötelezettségünket mutat-
ja, hogy a magasabb költségek ellenére a napokban 
megkezdjük a házhoz szállítási üzletág küldeménye-
inek továbbítását emissziómentes járművekkel Bu-
dapest, Győr, Zalaegerszeg, Pécs és Szeged belvárosi 
területein. A napokban állt szolgálatba az ehhez szük-
séges elektromos járműflotta első 10 járműve, ame-
lyet az év második felében további 10 furgon egészít 
ki. A fejlesztés következő lépcsőfoka a 250 km-es ha-
tótávú elektromos járművek beszerzése lesz, és ezzel 
Miskolc, Debrecen, Nyíregyháza is kiszolgálhatóvá 
válik. Nem kívánunk elköteleződni egyik fenntartha-
tó technológia mellett sem, mivel a cél ügyfeleink ki-
szolgálása a lehető legkisebb ökológiai lábnyommal 
– hangsúlyozta Varga Bálint.    RS

Az Ön partnere  
a vasútlogisztikában
railcargo.com

210x145.indd   2 2023. 03. 07.   14:07

Varga Bálint, a Gebrüder Weiss Kft. 
ügyvezetője

https://www.railcargo.com/hu/
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2330 Dunaharaszti, Raktár u. 2.
Telefon: +36 24 506 700
www.gw-world.hu

Gebrüder Weiss Szállítmányozási és Logisztikai Kft.

  Kapcsolattartó: Szűcs Tünde
  E-mail: tunde.szucs@dsv.com
  Telefon: +36 70 4571432

Szállítmányozási tevékenység, szolgáltatások:

  Direkt, részrakományos, komplett autós küldemények 
Európa-szerte.
  Napi gyűjtőjáratok garantált indítása és érkeztetése minden 
európai országba/országból.
  Speciális (túlméretes, túlsúlyos, engedélyköteles) rakományok 
kezelése.
  ADR-es áruk kezelése gyűjtőhálózaton belül.
  Online rendelésleadás a nap 24 órájában. 
  Online státuszok a küldemények helyzetéről a nap bármely 
órájában. 
  Az érkezések egy adott napon belüli 2 órás időintervallumban 
megadott pontos előrejelzése. 
  A hatékonyságunknak köszönhetően versenyképes díjakat 
kínálunk.

Relációk

  Kontinenseken átívelő és teljes európai lefedettség.
Egyéb szolgáltatások 

  Vámkezelés, brókerszolgáltatás – hatékony globális 
szállítmányozás, szakértők segítségével.
  Biztosítás – védelem a pénzügyi kockázat és veszteségek ellen.
  DSV Protect – védelem az előre nem látható események ellen.
  myDSV – megbízáskezelő rendszerünk, amely egy könnyen meg-
tanulható és könnyen használható támogatási rendszer.

Referenciák

  Autóipar, elektronika, vegyipar, FMCG, Food&Bevarage, 
mezőgazdaság, csomagolóanyag, játék, retail

Cégbemutató

Stratégiai fókuszunk a fenntartható növekedés, aminek alappillérei 
az ügyfelek, munkatársaink és a kiváló működés. Közúti 
szegmensünkben, növekedésünk egyik hajtóereje a gyűjtőszállítás.

Mit kínálunk?
•  Megoldást nyújtunk minden igényre: legyen szó havi két raklapról 

vagy napi száz szállítmányról, gyűjtőszállításunkat ügyfeleink 
igényeire tervezzük.

•  Kiszámíthatóság: a gyűjtőfuvarok gyors, megbízható és hatékony 
kezelésével.

•  Teljes európai lefedettség: egész Európát összekötő kiterjedt 
hálózat, több, mint 30 országban, több, mint 200 átrakóhellyel.

•  Helyi kapcsolat: Európán átívelő megoldások, de helyi 
kapcsolattartás, így Önnek csak egyetlen logisztikai partnerrel kell 
foglalkoznia.

•  Digitális támogatás: teljes Európát lefedő digitális hálózat (myDSV).
•  Nyomon követés: track&trace szolgáltatásunkkal naprakész 

információ szállítmányának állapotáról.
•  Ütemezett indulások és érkezések, 2 órás időablak, fix tranzitidők.
•  Megbízható szállítási határidők.
•  Csökkentett károsanyag-kibocsátás: az útvonalak hatékony 

tervezésével.

1112 Budapest, Balatoni út 2/a
Telefon: +36 21 378 0000
www.hu.dsv.com

DSV Hungária Kft.

 Kapcsolattartó: Értékesítési osztály
  E-mail: sales.hungary@gw-world.com
  Telefon: +36 24 506 800

Szállítmányozási tevékenységek, szolgáltatások

  Cégünk teljes szolgáltatási palettáját ügyfeleink közúton 
Angliától Grúzián át egészen a kaukázusi régióig elérik, légi és 
tengeri irodáink hálózata pedig világszerte rendelkezésre áll. 
Dunaharaszti és Győr mellett a magyar kft. Zalaegerszegen, 
Pécsett, Polgáron és Szegeden működtet telephelyeket, ezzel 
kiépült a GW Kft. 6 egyenrangú, önálló menedzsmenttel és döntési 
jogkörrel rendelkező magyarországi hálózata.

Referenciák

   Elektronikai, autóipari, lakberendezési, háztartási, gépészeti és 
(egyéb) technikai területek beszállítói

Cégbemutató

A Gebrüder Weiss konszern sikereihez a hálózatbővítés és a 
beruházások mellett hozzájárul az árukezelési technológiák 
és a fuvarszervezés szüntelen fejlesztése. Ezek közül az egyik 
legfontosabb a gw pro.line márkanév alatt bevezetett egységes 
fuvarpiaci technológia (előre rögzített szállítási idő, napi indítását 
háztól házig érvényes átfutási idő, áru nyomonkövetés). Ez a 
szolgáltatás kiegészíthető prémium termékcsaláddal, amely 
még pontosabban körülhatárolt kiszállítási időpontokat kínál 
pénzvisszafizetési garanciával. A GW direct.line szolgáltatása rész- 
és komplett rakományokat juttat el a megbízó által meghatározott 
időben a felrakótól a címzettig. A B2B szolgáltatások mellett pedig 
már B2C megbízásokat is vállalunk országos kiszállítással és számos 
további megoldással, mint például üzembe helyezés, szerelés vagy 
régi készülék és csomagolóanyag elszállítása.
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Az építőiparban a természetes anyagok felhasználá-
sára mutató trendnek köszönhetően Németország 
vezető faanyag-nagykereskedőjének, a Klöpferholz-
nak a rendelési görbéje meredeken felfelé ível. A 
Bajoroszágban található wolnzachi telephelyen egy 
automatizált fatábla-raktár épült, és a korábbi öt te-
lephely tevékenységét is ide összpontosították. A nö-
vekvő rendelésmennyiség feldolgozása érdekében a 
Klöpferholz úgy döntött, hogy a Jungheinrich nagy 
teljesítményű, elektromos, lítiumion-akkumulátorral 
szerelt targoncáival bővíti flottáját. Ez megnyitotta az 
utat a több műszakos működéshez.

Hosszútávú partnerkapcsolat
Legyen szó ácsról, építészről vagy asztalosról – a 
Klöpferholz céget aligha hagyhatja figyelmen kívül 
bármelyik faipari szakember. A faanyag-nagykereske-
dő a DIN-szabványnak megfelelő forgácslapoktól az 
ellenőrzött és minősített ültetvényes termesztésből 
származó nemes faanyagokig széles termékválaszté-
kot kínál ügyfeleinek.
A szállítási megbízhatóság, a gyors elérhetőség és 
a termékválaszték sokszínűsége a vállalat erősségei 
közé tartozik. A bajor Wolnzachban található közpon-
ti disztribúciós telephely működtetését már régóta 
Jungheinrich automatizált folyamatai és nagy telje-
sítményű targoncái segítik.
A targoncaflotta EFG 425- S30, EFG S30 típusú négy-
kerekű elektromos targoncákból és ETV 325 típusú 
tolóoszlopos targoncákból áll, mindegyik savas ólo-
makkumulátorral szerelve.

A lítiumion a turbó üzemmódhoz
A wolnzachi telephely szíve a teljesen automatizált 
fatábla-raktár: három szinten 20 000 tábla fér el, az 
alapterület 30 000 négyzetméter. A vákuumos meg-
fogó karok kíméletesen veszik fel a táblákat, és a di-
gitális vezérlőrendszernek köszönhetően az ügyfelek 
megrendeléseit most még gyorsabban és hibabizto-
sabban lehet feldolgozni. Ebben a folyamatban a be-
jövő és kimenő áruk jelentik a szűk keresztmetszetet 

a megnövekedett forgalmi sebességhez. Pontosan 
itt van most használatban két vadonatúj lítiumionos 
targonca. A lítiumion-akkumulátorral felszerelt, nagy 
teljesítményű EFG S50 négykerekű elektromos tar-
goncák maximális teljesítményt tesznek lehetővé a 
több műszakos üzemben és kiemelkedő energiaha-
tékonyságot biztosítanak. Elegendő egy rövid köztes 
töltés, és máris indulhat a következő be- vagy kirako-
dása. A karbantartásmentes akkumulátorkoncepció 
minimálisra csökkenti az állásidőt.

A helyi feltételekre szabottan
Az új, lítiumion-akkumulátorral felszerelt 5 tonnás 
targoncák tökéletesen alkalmazkodnak a működési 
környezetükhöz: a meghosszabbított villák könnye-
dén felveszik a nehéz, nagyméretű fa rakományokat. A 
több mint 7 méteres emelési magasság megkönnyíti a 
tárolást és a kiemelést a magasabb állványszinteken. 
A targoncák színét illetően a Klöpferholz egy speciális 
RAL 8017 (csokoládébarna) fényezés mellett döntött 
– így a targoncák a munkatársak ruházatához hason-
lóan illeszkednek a vállalat arculatához. 

Elektromos	meghajtás	
nehézsúlyúaknak.

VILLÁMINTERJÚ

Robert Hochreuther, a telephely vezetőjét kérdeztük a flottabővítésről: 
z Számunkra a teljesítmény kérdése a legfontosabb, mivel több telephely tevékenységét 
összevontuk, ezért a rakodás és a hatékonyság tekintetében magasabb követelményeknek 
kell megfelelnünk. Itt a lítiumionos targoncák bizonyultak a legjobb választásnak. Az 
alacsony állásidőnek köszönhetően könnyen betarthatjuk a „Rendelje meg ma, mi holnap 
kiszállítjuk” ígéretünket. Ráadásul mivel a lítiumionos modellek energiahatékonysága jobb, 
csökkent az áramköltségünk is. Az alacsonyabb erőforrás-fogyasztás szintén összhangban 
van a Klöpferholz általános elveivel: célunk az egészséges, erőforrás-kímélő körforgásos 
gazdálkodás, és csak olyan minősített fát vásárolunk, amely megfelel az FSC-, valamint a 
PEFC-szabványoknak. Ezért járműparkunk esetében is fenntartható szemléletet alkalmazunk. 
z Mely érvek győzték meg Önöket, miért döntöttek a Jungheinrich mellett?
z Sok-sok éve dolgozunk együtt a Jungheinrich céggel, és mindig elégedettek voltunk. 
A targoncák és a szolgáltatási csomag is megfelelő. Teljes körű szolgáltatási csomagot 
választottunk. Egyrészt a költségek átláthatósága, másrészt a szakmai kompetencia miatt. 
Szeretném kiemelni, hogy egy lítiumionos targonca teljesítménye két hagyományosnak felel 
meg. Így nem volt kérdés a döntés során.

Teljes gőzzel előre
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A fémből készült műalkotások nem számítanak újdonságnak. So-
kunknak azonnal a Szabadság-szobor vagy az Eiffel-torony jutna 
eszébe, míg a kortárs művészetben jártasaknak a Chicago Picasso 
vagy Sir Anthony Gormley Északi angyal című alkotása juthat eszé-
be. Hogyan lehetne azonban több híres műalkotást ötvözni, rozs-
damentes acél és mesterséges intelligencia (MI) segítségével egy 
új típusú modern műremeket létrehozni? Amikor Sandvik Coromant 
mérnökeit, Henrik Loikkanent és Jakob Petterssont azzal bízták meg, 
hogy hozzanak létre egy mesterséges intelligencia által generált, 
rozsdamentes acélból készült szintézist a történelem leghíresebb 
műalkotásaiból, a fémforgácsolási szakértelmüket a végsőkig pró-
bára tették.
A Sandvik Coromant a Sandvik Csoporttal együttműködve egy tör-
ténelemkönyvekbe illő szobrot fejlesztett ki. Az MI-modellezés és a 
legmodernebb gyártási megoldások felhasználásával készült szobor 
egyesíti Michelangelo munkáinak dinamikus pózait, Auguste Rodin 
izmos kézművességét, Käthe Kollwitz komor tónusait, Takamura Ko-
taro japán hatását és Augusta Savage inspiráló dacosságát, hogy 
egyesítse a történelem néhány leghíresebb művészét egy 500 évet 
felölelő időszakból.
Az 500 kilogramm súlyú és 150 cm magas Lehetetlen szobrot 2023 
áprilisában hivatalosan is felavatták a Tekniska Museetben, a svéd 
Nemzeti Tudományos és Technológiai Múzeumban. Ilyen módon 
szobrot még soha nem készítettek. Hogyan sikerült Loikkanennek, 
Petterssonnak és a csapatnak a művészet és a tudomány, a múlt és 
a jövő ötvözetét létrehoznia?

Amikor az MI találkozik a művészettel
Az MI már jó ideje létezik, és intelligens gépeket bíznak meg olyan, 
általában emberi intelligenciát igénylő tevékenységek elvégzésével, 

mint például a vizuális érzékelés, beszédfelismerés, döntéshozatal, 
nyelvi fordítás és problémamegoldás. A koncepció évtizedekre 
nyúlik vissza, a legkorábbi programot 1951-ben írta Christopher 
Strachey, az Oxfordi Egyetem programozási kutatócsoportjának 
későbbi igazgatója. Az új, társalgási célú MI-programok, mint pél-
dául a Google Bard és a ChatGPT megjelenése azonban még több 
alkalmazási lehetőséget nyit a technológia számára. 
Ma a mesterséges intelligencia eredményei szinte határtalannak 
tűnnek – még műalkotásokat is képes létrehozni. Az öt művész stí-
lusát ötvöző 2D-s terv elkészítése után a Sandvik elkezdte a modellt 
teljes 3D-s képpé alakítani. Mélységbecslők segítségével építették 
fel a 3D modellt, emberipóz-becslőkkel finomították a testet, video-
játék-algoritmusok segítségével valósághű szövetanyagot generál-
tak, és speciális MI segítségével újra beillesztették a korábbi lépések 
során elveszett finom részleteket, így a Sandvik készen állt arra, hogy 
a tervet valóra váltsa. A Mastercam szoftver segítségével egy több 
mint hatmillió felületet és összetett részleteket tartalmazó szobor-
tervet készítettek el. 
A szobor megtervezése különleges kihívásokkal járt. – Fenomená-
lisan pontos digitális szimulációra volt szükségünk, hogy segítsen 
nekünk megmunkálni a szobrot. A digitális gyártás azt jelenti, hogy 
az egész összetett megmunkálási folyamatot előzetesen ki tudjuk 
próbálni. A gépeken töltött idő tehát csak a tényleges gyártási idő. 
Ez azt is jelentette, hogy az egész projekt során egyetlen selejtes 
alkatrészt sem gyártottunk – árulta el Henrik Loikkanen, a Sandvik 
Coromant technológiai területi vezetője.

A lehetetlen megmunkálása
A szobor tervének MI segítségével történő véglegesítése és a szobor 
optimális gyártási módjainak digitális ikermodellel történő virtuális 

Egy	lehetetlen	mérnöki	teljesítmény,	amit	Michelangelo,	Rodin,	Kollwitz,	Kotaro	és	Savage	műveinek		
a	Sandvik	Coromant	szakértelmével	való	ötvözése	tett	lehetővé.	

A Lehetetlen szobor

»
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szimulálása után eljött az ideje a megmunkálás megkezdésének. 
– A szobor gyártását úgy kezeltük, mint a magasan specializált, ösz-
szetett alkatrészek megmunkálását, például a repülőgépiparban. 
További kihívást jelentett a szobor választott anyaga, az Alleima 
rozsdamentes acél, mivel az ISO M-anyagokat köztudottan nehéz 
megmunkálni. Az anyagcsoportra jellemző a magas felkeményedési 
arány és a megmunkálás közbeni gyenge forgácstörési tulajdonsá-
gok. Ezért nagy figyelmet kell fordítani az anyag megmunkálásához 
kiválasztott szerszámokra – folytatta Henrik Loikkanen.
A Sandvik Coromant többféle szerszámot választott a szobor min-
den egyes bonyolult részének megformálásához. A Coromant Cap-
to® szerszámozási felületet használták a kar és a fej összekapcsolá-
sára a szobor törzsével, a tömör szerszámokat a CoroMill® Plura és 
a Dura családokból a szobor összes felületének és alakzatának simí-
tására, valamint a CoroMill® MH20, egy 2021-ben bevezetett nagy 
előtolású marógépet, a munkadarabról eltávolított rozsdamentes 
acél nagy részének megmunkálására.
– Több mint 10 000 standard termékünk van a fúrás, marás, dörzsá-
razás és menetkészítés területén. De nem választhattunk akármilyen 
eszközt a Lehetetlen szobor elkészítéséhez. Ahhoz, hogy egy ilyen 
gyártási bravúrt véghezvigyünk, lézerpontosan kellett választanunk. 
A módszert és a szerszámok kiválasztását külön át kellett gondol-
nunk, hogy a lehető legkevesebb szerszámot használjuk, és ezál-
tal csökkentsük a hulladékot. A szobor nagyoló megmunkálását a 
CoroMill® Plura és Dura termékcsaládba tartozó tömör keményfém 
szármarókkal végeztük. A végső forma nagyoló profilozását meg-
lehetősen hosszú szerszámmal kellett elvégezni. Itt a nehézfém 
szárakra szerelt MH20 nagy előtolású marók kombinációja volt a 
tökéletes megoldás. A tömör szerszámaink közé tartozó szármarók 
használata jelentősen felgyorsította a folyamatot, és ezáltal csök-
kentette az energiafogyasztást – magyarázta Jakob Pettersson, a 
Sandvik Coromant CAM- és megmunkálási szakértője.
A CoroMill® MH20 a nagy kinyúlásokkal végzett megmunkálási 
képessége miatt jellemzően a repülőgépipar számára előnyös. Ter-
vezése során a nehezen megmunkálható alkatrészeket tartották 
szem előtt, és a hagyományos négyélű termékcsaláddal szemben az 
MH20 kétélű lapkával készült. Ez különösen előnyös, mivel azt jelen-
ti, hogy a lapka leggyengébb része messze van a fő vágási zónától, 
ami nagyobb megbízhatóságot és kopás elleni védelmet biztosít. Ez 
azt is jelenti, hogy a sarok vagy fal ellen történő megmunkálás nem 
befolyásolja a következő él vagy vezető sarok megmunkálását, így 
élenként azonos teljesítményt biztosít. 
A CoroMill® Plura HD a Sandvik Coromant elsősorban ajánlott megol-
dása acélban és rozsdamentes acélban végzett, nagy igénybevételű 
alkalmazásokhoz, amely biztonságos és hatékony tömör szármarást 
kínál. A szerszám most egy további előnnyel is rendelkezik, a Sand-
vik Coromant K+F csapata által kifejlesztett Zertivo™ 2.0 bevonattal, 
amely tovább javítja a folyamat biztonságát és termelékenységét. 
A CoroMill® Dura szerszámokat úgy tervezték, hogy egy minden-
re alkalmas szerszámozási megoldást kínáljanak. A szármarók egy 
alkatrész gyártásához szükséges összes folyamathoz használhatók 
– beleértve a nagyolást, a simítást, az elősimítást és a mélyítést.

Egy gyártási műremek
Természetesen a lehetetlen megmunkálása nem mentes a kihí-

vásoktól, és a csapat 
többször is módosította 
a megmunkálási stra-
tégiáját. – A kezdeti 3D 
modell nem olyan típu-
sú modell volt, amivel a 
CAD-/CAM-rendszerek 
képesek dolgozni. Egy 
3D hálómodellből, amely 
lényegében egy 3D ani-
mációs stúdiókban általánosan használt, felületi poligonokból álló 
héj, át kellett alakítani egy tömör 3D modellé, és ez egy elég nagy 
kihívást jelentő folyamat volt. Miután elkészült, a modellt 17 darabra 
vágták, és a köztük lévő összes kapcsolódási pontot szoros illesztés-
sel modellezni kellett, hogy a részek összerakásakor a kapcsolódási 
pontok láthatatlanok legyenek. Időbe telt, amíg minden tökéletes 
lett – mondta Henrik Loikkanen. 
– A nagyoló megmunkálás során is akadtak kihívásaink az alkat-
rész géphez viszonyított mérete miatt. Ezt úgy oldottuk meg, hogy 
szimuláltuk az NC-kódot, és megtaláltuk azokat a területeket, ahol 
elérjük a gép munkaterületének határát, valamint módosítottuk a 
CAM-szekvenciát – tette hozzá Jakob Pettersson. 
Végül egy olyan szobor jött létre, amely öt művész munkáit ötvözi. 
Egy soha nem látott szobor kifejlesztése azonban nem az egyetlen 
eredmény volt a Sandvik Coromant számára. – Útközben számos 
olyan technikát alkalmaztunk, amelyeket a jövőbeni digitális meg-
munkálási projektekben is alkalmazhatunk. A programozási munka 
mennyisége miatt a szobor megépítése lehetetlen lett volna a di-
gitális ikermodell nélkül. Az összes tesztelést digitálisan végeztük, 
hogy rengeteg időt takarítsunk meg, amit egyébként a próbák sorá-
ból álló teszteléssel töltöttünk volna. Ezt a jövőbeni projektekben is 
alkalmazhatjuk, hogy időt takarítsunk meg és csökkentsük a selejtes 
alkatrészek számát – mondta Henrik Loikkanen. 
– A programozási és szimulációs folyamat minden egyes alkatrész 
esetében egyre gyorsabbá vált. A megmunkálás végig nagyjából 
ugyanannyi ideig tartott, főként azért, mert a forgácsolási adatok 
és a szerszámok kiválasztása nem változott sokat. Ez a pont egy kö-
vetkeztetésre vezetett: Az általunk megadott átfogó termékadatok 
és ajánlások pontosak, és könnyen elérhetők akár a webről, akár a 
Tool Guide vagy a Tool Library megoldásból, vagy akár közvetlenül 
a CAM-rendszerekbe integrálva. Ez bizonyára nagy értéket képvisel 
ügyfeleink számára, és lezárja a CAM-programozás körüli digitális 
hurok zárásának egyik munkaigényesebb feladatát – tette hozzá 
Jakob Pettersson. 
A szobor, amelyet most a művészet és a technológia iránt érdeklő-
dők is megcsodálhatnak, emlékeztet arra, hogy a digitális és a fizi-
kai gyártási eszközök milyen kreativitásra képesek. – Hihetetlenül 
büszke vagyok arra, hogy ezt véghezvittük. Remélhetőleg a Tekniska 
Museetbe látogatók, és bárki más, aki meglátja ezt a szobrot, érté-
kelni fogja, hogy ez egy semmihez sem fogható műalkotás – zárta 
Henrik Loikkanen. 
– Az általunk alkalmazott technikák és módszerek valóban megmu-
tatják, hogy mire képes a Sandvik Coromant. Valóban értünk a fém-
forgácsoláshoz, még akkor is, ha olyan kihívást kell megoldanunk, 
amilyet még soha senki nem látott – mondta Jakob Pettersson.  

A lehetetlen szobor megalkotása



21 • 2023. június

stratéGiák & MeGoldások

Aki napjainkban autóval végighalad egy európai 
belváros utcáin, azonnal számos nyomát láthatja a 
forgalmi trendek változásának. A külön kerékpáros 
sávok, az elektromos buszok, az elektromos töltőál-
lomások és a szédült ütemben emelkedő parkolási 
díjak mind-mind azt jelzik, hogy a személyautók, 
főleg a belső égésű motorral felszereltek, már nem 
szívesen látott vendégek a sűrűn beépült belső kerü-
letekben. A jövő az alternatív közlekedési eszközöké 
és a kibocsátásmentes erőforrásoké. A Fidelity piaci 
megfigyelőinek előrejelzései szerint az éghajlatkí-
mélő meghajtási módok versenyét az elektromos 
autók fogják megnyerni, melyek idővel teljesen ki-
szorítják majd a levegőszennyező belső égésű mo-
torokkal gyártott társaikat1.
A holnap mobilitását az áramosítás, a vezető nélküli 
járművek, a digitalizáció és az új mobilitási koncep-
ciók fogják meghatározni (MADE - Mobility, Autono-
mous driving, Digitalization and Electrification)2. Az 
átalakulás tempóját az éghajlatkímélő megoldáso-
kat kínáló áramosítás diktálja. 
A globális trend nagy haszonélvezői az elektromos 
járművek gyártói lesznek. Az akkumulátorgyárak, 
az alapanyag-beszállítók és a változó infrastruktúra 
bővülésében érintett vállalatok számra szintén ked-
vező üzleti lehetőségek kínálkoznak majd az egyre 
növekvő elektromosjármű-piacon. A műszaki előre-
haladás a fejlesztési költségeket, a nagyobb darab-
számok pedig a termékek árát csökkentik. 
– A cégek egyre ambiciózusabb fenntarthatósági cé-
lokat fogalmaznak meg, így fokozatosan nő az elekt-
romos járművek iránt a magánszemélyek és a vállal-
kozások, intézmények felől megnyilvánuló kereslet is, 
emellett a kormányok is folyamatosan korszerűsítik 
a töltőhálózatot és a technológiát övező jogszabályi 
környezetet – tette hozzá Al-Hilal István, a Fidelity In-
ternational közép-kelet-európai vezetője. A Roland 
Berger vállalatirányítási tanácsadó cég szakértői sze-
rint az áramosítás a gépjárművek történetének eddigi 
legnagyobb horderejű változása lesz3.
Az előrejelzések szerint az új mobilitási koncepciók 
megváltoztatják az emberek autóhasználati szoká-
sait. A magántulajdonú személygépkocsi mint köz-
lekedési eszköz népszerűsége csökkenni fog, és az 

emberek elkezdik közösen használni a gépkocsikat. 
Mindinkább teret nyernek az úgynevezett „közössé-
gi mobilitási koncepciók”.
Az alternatív járművek, például a mini járművek, a 
teherszállító kerékpárok (cargo-bike-ok), elektromos 
rollerek, sőt a drónok is egyre népszerűbbé válnak, 
ami szintén hozzájárul a CO2-kibocsátás csökken-
téséhez. A legújabb kutatási eredmények szerint 
mindennek már érezhető is a pozitív hatása. A Fra-
unhofer Intézet a közelmúltban arra az eredmény-
re jutott, hogy a legújabb elektromos rollerek és 
kerékpárok hatására számottevően csökkenhetett 
az üvegház hatású gázok nettó kibocsátása Berlin, 
Düsseldorf, Párizs, Melbourne és Seattle utcáin4. 

Kína és India visszafogja magát
Az előrejelzések szerint egyes országokban, példá-
ul Indiában és Kínában nagymértékben vissza fog 
szorulni a személygépkocsi-használat5. Közelmúlt-
ban megjelent felmérések arról tanúskodnak, hogy 
számos fogyasztó már ma is érdeklődik az olyan új 
megoldások iránt, melyek gyorsan és olcsón képe-
sek eljuttatni őket az úti céljukhoz – amilyenek pél-
dául a sofőr nélküli „robotaxik”6. 
A sofőr nélküli járművek technológiája egyelőre to-
vábbra is fejlesztés alatt áll. Ugyanakkor a Deloitte 
tanácsadó cég becslése szerint 2035-re Németor-
szágban minden harmadik utat valamilyen önvezető 
flottajárművel fognak megtenni az utasok. A Fidelity 
szakértői szerint ennek jelentős hatása lesz a forga-
lom áramlására. A trendek azt mutatják, hogy a jövő 
mobilitási piaca jelentős átalakulás előtt áll, ugyan-
akkor komoly növekedési lehetőségeket is kínál. 

Az elektromos autók mint a növekedés 
motorjai
A világ legnagyobb autógyárai már intenzíven dol-
goznak az új technológiák bevezetésén. A Roland 
Berger szerint az elektromos autók eladásában a 
kínai, az egyesült államokbeli és a japán autógyá-
rak járnak az élen7. Más országok, például India 
autógyárai is gyors ütemben igyekeznek behozni a 
lemaradásukat8. A Maruti Suzuki, India legnagyobb 
autógyára azt tervezi, hogy tíz éven belül teljesen 

Nyernek az elektromos autók?
A	Fidelity	piaci	megfigyelőinek	előrejelzései	szerint	az	éghajlatkímélő	meghajtási	módok	versenyét	az	
elektromos	autók	fogják	megnyerni,	melyek	idővel	teljesen	kiszorítják	majd	a	levegőszennyező	belső	

égésű	motorokkal	gyártott	társaikat.
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kivezeti a benzin- és dízelüzemű motorokat a palet-
tájáról9. Ugyanakkor a szakértők szerint ezen a te-
rületen a következő évtizedben a fejlődés motorjai 
várhatóan az európai és kínai autógyárak lesznek10. 
Ahogy a gyártók folyamatosan bővítik az egyes ka-
tegóriákban elérhető modellek számát, érezhetően 
nő a globális kereslet is. Egyedül Németországban 
400 000 új elektromos személyautót helyeztek for-
galomba 2020-ban11. Ez több mint háromszorosa a 
112 000-es, 2019-es adatnak. Összehasonlításkép-
pen: 2020-ban Franciaországban 200 000, Olaszor-
szágban pedig 61 000 új elektromos autót helyeztek 
forgalomba. 

Hosszú az út az önvezető járművekig
Az önvezető járművek piaca viszont lassabban fejlő-
dik, és az iparág előtt továbbra is jelentős akadályok 
állnak. Vannak még tisztázásra váró etikai, biztonsági 
és jogi kérdések, illetve a technológia sem teljesen 
kiforrott még12. Az ágazat nem rendelkezik egységes 
keretrendszerrel, és a növekedés attól függ, hogy a 
gyártók képesek-e gyorsan felpörgetni a termelést. 
A piac bővülésének záloga pedig az, hogy mennyi-
re képesek elfogadni a vevők, akiknek még mindig 
nem sikerült a biztonsággal kapcsolatos fenntartá-
saikat eloszlatni13.
Az Apple a közelmúltban egy évvel távolabbra, 
2026-ra tolta el az önvezető elektromos autója piaci 
megjelenését, ami jól jelzi, hogy milyen lassú ütem-
ben fejlődik ez a piac. A várakozások szerint ez a jár-
mű országúti önvezető funkciókkal is rendelkezett 
volna, de az Apple megerősítette, hogy a kocsi nem 
lesz tökéletesen „önjáró”14.
Ettől függetlenül a vezető nélküli járművek a jövő-
ben fontos szerepet fognak betölteni az autógyár-
tásban. A Statistas piackutató intézet előrejelzései 
szerint a piac mérete 2030-ra eléri a csaknem 14 
milliárd dollárt15.

Hol töltünk?
A töltőinfrastruktúra hiánya továbbra is komoly 
akadályt jelent, azonban mivel az elektromos autók 
iránti kereslet nőni fog, a beszállítók változatlanul 
élénk üzletmenetre számíthatnak. A Bain & Com-
pany nemzetközi tanácsadó cég által összeállított 

kutatási anyag azt jósolja, hogy 2030-ig csupán az 
európai értékesítési volumen is öt-hatszorosára nő 
majd, és eléri a 40-55 milliárd eurót16, és a bővülés 
elsősorban a gyorstöltő hálózatot fogja érinteni. Az 
USA-ban a 2030-ra várható értékesítési volumen 53-
70 milliárd euróra bővülhet.
– Ami a középtávú kilátásokat illeti, az úgyneve-
zett next generation okosenergia-szolgáltatások, 
melyekre a járművek töltéséhez van szükség, még 
nagyobb jelentőségre fognak szert tenni, és 2030-
ra már a jelenlegi előrejelzések szerint is a globális 
profit nagyjából egyharmadát fogják termelni – 
mondta Al-Hilal István. A fejlesztések középpont-
jában a vehicle-to-grid (V2g) és a vehicle-to-home 
(V2H) technológia áll, amelynek lényege, hogy a 
járművek nem csupán kinyerik az energiát a háló-
zatból, hanem tárolni és újra leadni is képesek azt. 
Az elektromos járművek akkumulátorai a jövőben 
fontos köztes energiatárolási szerepet fognak betöl-
teni, hogy egyensúlyban tartsák az erősen ingadozó 
megújulóenergia-termelés során megnyilvánuló ke-
resletet és kínálatot. 
Az aacheni RWTH Egyetem tanulmánya szerint a 
fenntarthatóság és az akkumulátor-teljesítmény 
kiemelt fontossággal bír a globális akkumulátorpi-
acon. A gyártók folyamatosan növelik a kapacitásu-
kat, és 2030-ra a termelési volumen a várakozások 
szerint elérheti a 6-9 terawattórát17. 

1  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Automotive-Disruption-Radar-4.html 
2  https://www.lbf.fraunhofer.de/de/leistungen/future-mobility.html 
3  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Automotive-Disruption-Radar-4.html 
4  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Automotive-Disruption-Radar-4.html 
5  https://www.springerprofessional.de/m-a-d-e-trends-und-implikationen-deutschland-im-internationalen-/18830456 
6  https://www2.deloitte.com/de/de/pages/trends/urbane-mobilitaet-autonomes-fahren-2035.html
7  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Elektromobilit%C3%A4t-boomt-trotz-Pandemie.html 
8  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Elektromobilit%C3%A4t-boomt-trotz-Pandemie.html
9  https://www.elektroauto-news.net/2022/indien-groesster-autohersteller-verbannt-diesel-benzinmotoren 
10  https://www.gtai.de/de/trade/china/branchen/fast-jeder-sechste-neue-pkw-faehrt-in-china-mit-batterie-795416
11  https://www.rolandberger.com/de/Insights/Publications/Elektromobilität-boomt-trotz-Pandemie.html
12  https://www.adac.de/rund-ums-fahrzeug/ausstattung-technik-zubehoer/autonomes-fahren/technik-vernetzung/aktuelle-technik 
13  https://logistik-heute.de/news/autonomes-fahren-markt-waechst-bis-2030-auf-13-7-milliarden-us-dollar-29681.html 
14  https://www.wiwo.de/technologie/digitale-welt/autonomes-fahren-apple-schraubt-ziele-bei-selbstfahrenden-autos-zurueck/28851440.html 
15  https://logistik-heute.de/news/autonomes-fahren-markt-waechst-bis-2030-auf-13-7-milliarden-us-dollar-29681.html 
16  https://www.bain.com/de/ueber-uns/presse/pressemitteilungen/germany/2022/ladeinfrastruktur-wird-zum-milliardenmarkt/
17  https://www.pem.rwth-aachen.de/global/show_document.asp?id=aaaaaaaabsqgbpw
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Munkaerő: az első számú működési prioritás, 
továbbra is
A 2022 októberében megjelent KPMG CEO Outlook1 kutatás 
azt mutatta, hogy az infláció és a várható recesszió ellenére a 
vállalatok hosszú távú céljai változatlanok, a cégvezetők inkább 
pozitívan vélekedtek a hároméves gazdasági kilátásokkal kap-
csolatban, ám a hosszú távú célok és a rövid távú alkalmazkodási 
feladatok között sokan választásra kényszerülhetnek. A felmé-
résekből az is kiderült: a munkaerőből eredő kockázat nem kis 
kihívást jelent a globális gazdaságra és a cégek növekedési cél-
jaira vonatkozóan is. A cégvezetők 71%-a számára a legnagyobb 
kihívás a világjárvány és a geopolitikai feszültségek hosszú távú 
hatásai, valamint a tehetséges munkaerő megtartása az infláció 
és megélhetési költségek emelkedése közepette, de ennek elle-
nére a vezetők úgy látták, hogy rövid távon mégis létszámstop-
ra és leépítésekre is kényszerülhetnek. A recesszióra készülve a 
vállalatok többsége a jelentés megjelenését követő fél évre már 
befagyasztotta, vagy tervezi befagyasztani a munkaerőfelvételt 
(75%), illetve csökkentette, vagy tervezi csökkenteni alkalmazot-
ti létszámát (80%). Épp ezért a hároméves célok teljesítéséhez a 
kritikus tudással bíró munkavállalók és tehetségek megtartása 
viszont még fontosabb szerepet kap. A cégek 25%-a a munka-
vállalói értékajánlatot jelölte meg a legfontosabb operatív prio-
ritásnak a tehetségek vonzása és megtartása érdekében.
A cégvezetők 71%-a vélte úgy, hogy az egyik legfontosabb fel-
adat a tehetségek megőrzése, amit egyre jobban megnehezít az 
infláció és megélhetési költségek emelkedése. A vállalkozások 
ezért komplex megközelítést alkalmaznak, a munkavállalói él-
ményre fókuszálnak. A vállalkozások ma sokszor nem képesek 
inflációt meghaladó béremeléssel megtartani a dolgozókat, 
főképp nem, ha figyelembe vesszük a statisztikailag igazolt és 
a megélt, pszichésen érzékelt infláció különbségét. Ezért a mun-
kaerő megszerzése és megtartása szempontjából a béren túli 
tényezőknek egyre növekvő jelentősége van. Ebbe pedig nem-
csak a szervezeti folyamatok tartoznak – bár a work-life balance 
szempontjából ennek nagy a hatása –, de a munkavállalói él-

mény szempontjából jelentősek a rugalmas, és az adott körnek 
értékkel bíró juttatások és munkakörülmények.

Tehetségek bevonzása és megtartása 
Átalakulóban vannak a tehetség bevonzási és megtartási mód-
szerek, amelyek hosszútávon a növekedési célok legfőbb prio-
ritásává válnak. Több ágazatban is a vezetők közel fele tekinti a 
digitális technológiák bevezetése fő akadályának a megfelelően 
képzett kollégák hiányát. A Future of HR kutatásban2 résztvevő 
vezetők válaszai alapján a vállalatok több, mint fele beruházott/
beruház új HR funkciókhoz köthető analitikai platformokba. A 
cégek egyre több adattípust gyűjtenek és használnak a humán-
erőforrással kapcsolatos döntések meghozatalához.
– A szervezet minden szintjéről becsatornázott analitikák segítik 
a munkavállalók igényeinek pontos megértését, így célzottabb 
és hatékonyabb intézkedések dolgozhatók ki. Az analitikáknak 
és elemzésüknek köszönhetően egy proaktív, reziliens szervezet 
alakul ki, amely készen áll a jövő kihívásaira, nem csak utólag 
reagál azokra – mondta Halász Erika, a KPMG stratégiai és mű-
ködési üzleti tanácsadás igazgatója, akinek egyik kiemelt szak-
területe az emberközpontú design és ennek implementációja a 
vállalati működésben.

A HR funkció növekvő szerepe
A pandémia elősegítette azt a transzformációt, melynek során a 
humánerőforrás-menedzsment kitört a korábbi „adminisztrátori, 

Adatalapú HR
Az	adatközpontúvá	válás	nagyban	segíti	az	

emberközpontúságot	–	mondták	a	szakértők	a	KPMG	
2023	tavaszi,	sorrendben	11.	sajtóbeszélgetésén,	május	

11-én.	Az	adatalapú	HR	a	nagy	adatmennyiséggel	dolgozó	
és	kellően	nyitott	cégek	számára	tartogat	hatalmas	

lehetőségeket	és	érdekes	technológiai	megoldásokat	
villant	fel.
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végrehajtói” státuszából és kezdeményező szerepet vívott ki. A 
járványhelyzet növelte a HR részlegek láthatóságát és stratégiai 
szinten vonta be őket a napi döntéshozatalba. 
Fontos kérdés, hogy miként kapcsolódik a HR és az üzleti gon-
dolkodás, hogyan lehet összekötni a HR folyamatokat az üzleti 
igényekkel, átláthatóan, összevethetően, minél kisebb humán 
gondolati torzítással. A stratégiai HR szintje a céges vízió, stra-
tégiai célok összekötése a HR stratégiával és a kapcsolódó HR 
folyamatokkal. Ideális esetben a HR nem követő funkció, hanem 
stratégiai szinten gondolkodik, támogatja az üzleti célok leg-
jobb megvalósítását. Fontos HR feladat többek közt a vállalat 
ESG erőfeszítéseinek és eredmények kommunikálása a dolgozók 
felé és toborzás során, mivel az értékteremtő, felelős, befogadó, 
sokszínű munkahelyek vonzóbbak és megtartási szempontból 
is erősebbek lehetnek egyre több munkavállalói réteg számára.

Jelenlegi képesség vs. jövőbeli relevancia
A HR/munkaerőkérdések kapcsán a KPMG Future of HR tanulmá-
nya hat témakörben vizsgálta a jelenlegi képességek és a jövő-
beni relevancia összefüggését, és köztük több olyat azonosított, 
ahol jelentős elmaradás tapasztalható a jelenlegi képességek 
terén, holott az adott témának magas a jövőbeni relevanciája. 
Például, amíg a vállalkozások 50%-a ítélte a legfontosabb kérdés-
nek a szervezeti agilitás kultúrájának megvalósítását a jövőben, 
addig csupán 19% értékeli úgy, hogy már most is rendelkezik 
ezzel a képességgel. Hasonlóképpen nagy a különbség abban, 
hogy mennyire érti a vállalkozás, hogy hogyan kell felkészíteni a 
szervezetet a jövő kihívásaira – ezt 57% tartja nagyon fontosnak 
hosszútávon, - de a válaszadók csak 25%-a értékelte úgy, hogy 
már jelenleg is képes erre.
Több egyéb területen is jelentős a szakadék aközött, hogy je-
lenleg milyen a vállalatok készültsége és mennyire ítélik azt 
fontosnak a jövőben. Ilyen például a digitális HR megoldások 
bevezetésének kérdése, a munkavállalók jólétének és mentális 
egészségének javítása vagy a belső „tehetségpiac” kiépítésének 
fontossága. 
A HR és a digitális megoldások előtt álló közös kihívás, hogy sok 
cégvezető szerint a magyar munkavállalók számára a külföldiek-
nél nagyobb feladatot jelent a változások kezelése és az ebből 
fakadó stresszel való megküzdés, mert ezt jellemzően nem ta-
nulják meg a munkavállalók a hazai felsőoktatásban. Ez fontos 
üzenet lenne az oktatás felé, a munkáltatók felé pedig az, hogy 
támogatni kell a kollégákat, a growth mindset, a rezíliencia, a 
stresszkezelés, tudatosításával és eszközeivel, gyakorlati módon 
és eszköztárral.

Belső tehetségpiac
Fontos – viszonylag új – fogalom a belső tehetségpiac. A szer-
vezet megismerése, az üzleti szükségletek pontosítása után új 
definíciót kaphat a tehetség vagy kulcs munkavállaló, amely fo-
lyamat által a tréningigények és -lehetőségek is jobban felmér-
hetők, adott esetben rugalmasabbá tehetők. A KPMG részt vesz 
tehetségmenedzsment projektekben, külső tehetségpiacokon 
való kutatásban is. Egyre tipikusabbá válhat az a működés, hogy 
egy vállalat nem „aktuális tudást és tapasztalatot”, hanem ké-

pességeket, vagy egy-egy „tehetséget” választ, akit akár hosszú 
távon tud „beintegrálni” a mindennapi működésébe  – akár több 
területen. A belső tehetségpiac létrehozása és folyamatos vizs-
gálata, fejlesztése nemcsak a megtartást segíti, hanem erősen 
növeli a szervezeti teljesítményt és információáramlást, valamint 
a karrier- és utódlás tervezés kapcsán is hasznos. 

Digitális megoldások a HR-ben
Ahogy a vállalatirányításban, úgy a HR-ben is egyre nagyobb 
szerepet tölt be a digitalizáció, a klasszikus adminisztráción kívül 
egyre többen alkalmazzák például a toborzásban, oktatásban, 
változásmenedzsmentben vagy akár a tehetségek beazonosítá-
sa és támogatása kapcsán is.
Azonban a digitális HR-megoldások kapcsán elengedhetetlen, 
hogy előre gondolkozzunk. Az elérhető vagy épp a folyamatok-
ban felkutatható információk azonosítása és használata kapcsán 
fontos továbbá az is, hogy pontosan tudjuk, hogy milyen infor-
mációkat kötünk össze és miért.
– A munkafolyamatok elemzése során már olyan adatok válnak 
elérhetővé, amelyek megismerésével objektívebb döntéseket 
hozhatunk, gondolati torzításaink kizárásával – mondta Kálmán 
Anna, a KPMG szenior menedzsere. Úgy látja, fontos megértetni 
a dolgozókkal: értük vannak a fejlesztések, azért, hogy a mun-
kájuk hatékonyabbá, jobban szervezetté, eredményesebbé 
váljon a motivációik és erősségeik jobb megértése által. Ami 
első körben ellenőrzésnek tűnhet, az hosszabb távon javíthatja 
a hatékonyságot, csökkentheti a munka monotonitását, vagy 
épp a stresszt.
– A digitalizációs törekvések által biztosított lehetőségek és az 
elérhető adatok innovatív feldolgozása lehetővé teszi, hogy a HR 
egy reaktív és támogató területből az üzleti növekedés egyik fő 
motorjává váljon a vállalatoknál – az adatvezérelt döntéshozatal 
által – mondta Nyári Dániel, aki a KPMG-nél a prediktív analitika 
és a gépi tanulás szakértője és általában az adatelemzés és mo-
dellezés területen kapcsolódik a projektekbe.

Hot topic-ok: AI, távmunka és hibrid munka
A mesterséges intelligenciát már ma is számos területen hasz-
nálják a HR funkciókon belül, így például átveheti a toborzás-
sal kapcsolatos háttérmunkák egyes részfeladatait, segítheti a 
készséghiányok azonosítását, esetleg megválaszolja a munka-
vállalók gyakran feltett kérdéseit, gyorsabb válaszokhoz juttatva 
őket. Látható, hogy a technológia egyre nagyobb szerepet fog 
játszani a hibrid munka támogatásában, ahogy ez a modell – a 
megfelelő biztonsági beállítások rendszerbe illesztése mellett  – 
egyre több szervezetben válik állandóvá.
A KPMG becslése szerint a következő évtizedben 1,1 milliárd 
munkahelyet is átalakíthat a technológia fejlődése, amely sok 
lehetőséget is teremt. A digitális technológiák megfelelő hasz-
nálata mellett, a dolgozók munkájának és idejének jobb – érték-
teremtő folyamatokra való – allokálása már alapvető elvárássá 
válik, melynek köszönhetően komoly versenyelőnyöket érhet el 
egy vállalat. 

karrierMonitor

1 KPMG CEO Outlook - KPMG 2022 CEO Outlook - KPMG Magyarország
2 KPMG Future of HR - Válaszok a HR legnagyobb kihívásaira a következő három - KPMG Magyarország
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JELENTKEZÉS: 
ANGOL és magyar nyelvű szakmai önéletrajzát, illetve motivációs levelét az alábbi e-mail-címre várjuk:

lv@tech-people.com

További információ: Vági László/Tech People Hungary Kft. • 1053 Budapest, Reáltanoda u. 11. 1. em.
Tel: +36 30 426 8308 • www.tech-people.com

A Tech People egy európai munkaerő-közvetítő vállalat, mely magasan képzett erőforrásokat, valamint kiszervezett IT szolgálta-
tásokat nyújt különböző iparágak számára. Partnercégünk megbízásából az alábbi pozícióba keresünk munkatársat:

JUNIOR BESZERZŐ – FOOD/NON-FOOD    

FŐBB FELADATOK:

•  Beszerzési tevékenységgel kapcsolatos feladatok, kategória me-

nedzsment (FMCG kiskereskedelem);

•  Részvétel az áruterülethez tartozó promóciók szervezésében és a 

szállítói tárgyalásokon;

•  Árrés, forgalom és szortiment elemzések létrehozása;

•  Éves ártárgyalások, akciós árak;

•  Szerződések előkészítése, prezentációk összeállítása;

•  Kapcsolattartás a magyar és külföldi beszállítókkal;

•  Piacfigyelés és trendelemzés támogatása.

ELVÁRÁSOK: 

•  Felsőfokú végzettség;

•  1-3 éves szakmai tapasztalat (junior beszerző, szortiment menedzser, 

ÉLELMISZER, FOOD, Purchaser, Buyer, Purchasing, Buying, Sortiment 

Manager, Assortment, Category Manager, FMCG, Retail, kiskereske-

delem);

•  Aktív ANGOL vagy NÉMET nyelvtudás;

•  Kiváló kapcsolatteremtő és kommunikációs készség;

•  Önálló, határozott személyiség, proaktív munkavégzés,

•  Magabiztos Excel ismeretek;

•  B kategóriás jogosítvány előny.

MUNKAVÉGZÉS HELYE: Budapest környéke (M1)

TERMELÉSI CSOPORTVEZETŐ – ELEKTRONIKA     

FŐBB FELADATOK:

•  A gyártási megbízások betervezésének irányítása, felügyelete;

•  A beérkező vevőmegbízások visszaigazolásának felügyelete és a 

visszaigazolt határidők betartásának ellenőrzése;

•  A gyártási folyamatok állandó optimalizálása (LEAN, Kaizen, 5S);

•  A beérkező vevőmegbízásokhoz munkaerőigény, illetve gyártóesz-

köz igény tervezése;

•  A vevői reklamációk kivizsgálása, a hibaokok mielőbbi felszámolása, 

intézkedések meghozatala és dokumentálása;

•  A gyártásban használt rajzok és gyártási dokumentációk érvényessé-

gének folyamatos felügyelete;

•  A termelési átfutási idők, valamint a termékenkénti önköltség, széria-

nagyság optimalizálása, együttműködve a társrészlegekkel (diszpozí-

ció, munkaelőkészítés);

•  A karbantartási munkák időbeli ütemezésének felügyelete.

ELVÁRÁSOK: 

•  Felsőfokú műszaki végzettség (villamosmérnök);

•  3-5 év multinacionális gyártó cégnél szerzett tapasztalat (elektronika, 

autóipar, villamosság, műanyagipar, termelési területvezető, gyártás-

támogató mérnök, folyamatmérnök, Electronics, Automotive, Elec-

trical Manufacturing, Production Area Manager, Production Leader, 

Production Support Engineer, Process Engineer, Produktionsleiter); 

•  Vezetői tapasztalat (10-50 fő)

•  Aktív NÉMET vagy angol nyelvismeret;

•  Kaizen, LEAN ismeretek;

•  Pozitív gondolkodásmód, gyakorlatiasság, proaktivitás;

•  Kiváló kommunikációs és szervező készség;

•  B kategóriás jogosítvány.

MUNKAVÉGZÉS HELYE: Budapest
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